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Kitüntetéses doktoravatás A m a r X I Z m U S — l e n i n i z m u s 
Szeptember 25-én, délelőtt ki-

tüntetéses doktoravató ünnepsé-
get tartottak a Szegedi Orvostu-
dományi Egyetemen. Az aulában 
a Himnusz elhangzása után dr. 
Szontágh Ferenc, egyetemi tanár, 
a Szegedi Orvostudományi Egye-
tem rektora nyitotta meg az ün-
nepélyes tanácsülést, s üdvözölte 
a megjelenteket: Losonczi Pált, 
a Magyar Népköztársaság Elnöki 
Tanácsának elnökét, dr. Schnl-
teisz Emil, egészségügyi minisz-
tert, dr. Szániel Imrét, az 
MSZMP Csongrád megyei végre-
hajtó bizottságának tagját, dr. 
Varga Dezsőt, az MSZMP városi 
bizottságának titkárát, Prágai Ti-
bort, Szeged megyei város ta-
nácselnökhelyettesét, valamint az 
egyetem professzorait és a társ-
felsőoktatási intézmények megje-
lent vezetőit. 

Ezután dr. Szontágh Ferenc 
rektor bejelentette, hogy a Nép-
köztársaság Elnöki Tanácsa hoz-

Losonczi Pál az ünnepségen 

zájárult ahhoz, hogy Hadházy 
Aba Zisgmond orvost, a Szegedi 
Orvostudományi Egyetem Taná-
csa Sub Auspiciis Rei Publicae 
Popularis kitüntetéssel doktorrá 
avassa. Röviden ismertette Had-
házy Aba Zsigmond eddigi pá-
lyafutását. 

Hadházy Aba Zsigmond 1949. 
április 6-án, Budapesten született. 
Középiskolai tanulmányait a ka-
locsai I. István gimnáziumban 
végezte kitűnően, s kitűnő ered-
ménnyel' tett érettségi vizsgát is. 
1967 szeptemberében iratkozott 
be az egyetemre, ahol valameny-
nyi évfolyamon a kötelező vizs-
gákat jeles eredménnyel tette le, 
és 1973. augusztus 28-án jeles 
eredménnyel államvizsgázott. A 
második évtől kezdve az egyetem 
Anatómiai Intézetének tudomá-
nyos diákkörében dolgozott, III. 
éves korától kezdve pedig ugyan-
ott demonstrátori teendőket lá-
tott el. Több díjnyertes pálya-
munkát írt, ezek egyikével 1971-
ben Pécsett, az Országos Tudo-
mányos Diákköri Konferencián 
második helyezést ért el. Téma-
köre elektrofiz^ológiai vizsgála-
tokat ls követelt, így 1971 szep-
temberétől tudománvos diákköri 
tag lett az Élettani Intézetben is. 
Kibernetikai, matematikai ' és fi-
lozófiai stúdiumot is folytatott; 
ennek eredménye volt az 1973-
as. Szegeden tartott Országos 
TDK-n előadott munkája. Az 
utóbbi két évben Népköztársasá-
gi Tanulmányi Ösztöndíjas hall-
gatónk volt. 

KISZ-tag; másodéves kora óta 
évfolyamának vezetőségi tagja-
ként dolgozott, mint az évfolyam 
követelményrendszer-felelőse, és 
ezt a funkci^iát mindenki meg-
elégedésére látta el. Orvosi ta-
nulrná"vainak befejezése után. 
1.973. o k t ^ e r 1-én. az Él°tta~i 
I-t^'of-ie kenuit gyak-n—iokna^, 
1974 ánri'<s 4-án R7 
mi"'"-*er F"lső">ktati"!i Tanulmá-
nyi Érdeméremmel tüntette ki. 

Az Egyetemi Tanács 1973. ok-
6oi c r 5 -u i tartott ülésén taglal-: 

kozott az Általános Orvostudo-
mányi Kar Tanácsának határoza-
tával, és azt elfogadva, pártoló 
javaslattal 1 felterjesztette az 
egészségügyi miniszterhez. Az 
Elnöki Tanács 1974. évi márciusi 
határozatával hozzájárult, hogy a 
Szegedi Orvostudományi Egye-
tem Hadházy Aba Zsigmond or-
vost Sub Auspiciis Rei Publicae 
Popularis kitüntetéssel orvosdok-
torrá avassa. e 

Ezt követően Hadházy Aba 
Zsigmond előterjesztette avatási 
kérelmét, majd röviden ismertet-
te disszertációját, az agyban le-
folyó kóros folyamatok vizsgála-
tának térbeli elektrofiziológiai 
módszereiről. A disszertáció tézi-
seinek elhangzása után dr. Guba 
Ferenc egyetemi tanár, az Álta-
lános Orvostudományi Kar dé-
kánja doktorrá avatta, s az Egye-
temi Tanács nevében dr. Szon-
tágh Ferenc rektor és a karok 
dékánjai — dr. Guba Ferenc és 
dr. Kedvessy György Hadházy 
Aba Zsigmondot Sub Auspiciis 
Rei Publicae Popularis doktorrá 
fogadták. 

Ezután Losonczi Pál, az Elnöki 
Tanács elnöke rövid beszéd kí-
séretében átadta az ünnepeltnek 
a Magyar Népköztársaság címe-
rével ékesített aranygyűrűt. 

Az Elnöki Tanács elnöke ez al-
kalommal mondott beszédében 
hangsúlyozta: „Természetesen 
rendkívüli személyes képességek 
tehetség és szorgalom szükséges 
kimagasló eredmények elérésé-
hez. A legnemesebb vetőmag is 
csak termékeny talajban érlel 
gazdag gyümölcsöt. A Szegedi 
Orvostudományi Egyetem ismét 
jő magvetőnek és a tehetség ki-
bontakoztatásra kedvező talajnak 
bizonyult. Oktatók, kutatók szak-
és egyéb dolgozók összehangolt, 
kitartó, és hozzáértő, jó munká-
jának — ha nem is könnyen 
mérhető, de — okvetienül meg-
határozó része van a tehetségek 
kibontakoztatásában, orvos-
nemzedékek szárnyrabocsátásá-
ban. Az Elnöki Tanács szívesen 
és örömmel ítéli oda a legmaga-
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oktatás jubileuma 

Hadházy Aba Zsigmond (Fotók: 
Ruszkai Károly) 

sabb tanulmányi kitüntetést, az 
aranygyűrűs doktori, címet az ar-
ra érdemeseknek. Én hozzátehe-
tem ehhez azt is, hogy e kitünte-
tést és címet úgy tekintjük, mint 
ami az egyén teljesítménye mel-
lett elismeri és öregbíti az egye-
tem jó hírét és becsületét. Az el-
ismerés szól az egyénnek, de 
ugyánakkor a közösségnek is. 
Egész életében emlékeztesse e 
kitüntető jelkép arra, hogy egyé-
ni sikereket, boldogságot, csak a 
közösségért, a népért végzett ál-
dozatos munkával érhet el az 
ember". 

Dr. Hadházy Aba Zsigmond az 
aranygyűrű átvétele után köszö-
netet mondott a legmagasabb ta-
nulmányi kitüntetésért, majd dr. 
Szontástí Ferenc, az egvetém ta-
nács» n»v4ben megköszönte I » -
sonczi Púinak, hogv a kiváló 
bailCTaH d^ktor^A avatása alkal-
mából rendezett ünnepi tanács-
ü lésüké iel«>niétével megtisztelte. 
Az ünnepség az Internacionálé 
hangjával ér t véget, 

A József Attila Tudomány-
egyetem Marxizmus—Leniniz-
mus Szakcsoportja szeptember 
26—27-én tudományos ülésszakot 
rendezett abból az alkalomból, 
hogy 25 évvel ezelőtt indult meg 
a marxizmus—leninizmus okta-
tása Szegeden. 

A jubileumi tudományos ülés-
szak megnyitóján elnöklő dr. 
Nagy Lajos egyetemi tanár üd-
vözölte a megjelenteket: az el-
nökségben helyetfoglaló dr. 
Agostom Józsefet, a megyei párt-
bizottság titkárát, Szabó G.Lász-
lót, a városi pártbizottság osz-
tályvezetőjét, dr. Bence Lászlót, 
az Oktatási Minisztérium Marx-
izmus—Leninizmus Oktatási Fő-
osztályának vezetőjét, az egye-
tem állami., párt- és KISZ-veze-
tőit, továbbá a szegedi felsőokta-
tási intézmények marxista okta-
tóit. Külön szeretettel üdvözölte 
a testvéregyetemek képviselőit, 
az Odesszából érkezett Nazim 
Jakupovot és Vlagyimir Nyikola-
jevics Kosztyukot, a Jipcsei Ger-
hard Mullert, a lódzi Adamiec 
Mareket, Ryszard Panasiukot, 
Cavan Wiestawot és a noviszádi 
Naumovity Milivojt, Rehák Lász-
lót, valamint az Oktatási Minisz-
térium vendégeként hazánkban 
tartózkodó külföldi oktatók-ku-
tatók közül az ülésszakon meg-
jelent leningrádi Nyikolaj Alek. 
szandrovics Cserkaszovot, a szó-
fiai Vlagyimir Abramorm és 
Nenceo Dimovot. 
. Dr. Fodor Géza tudomány, 
egyetemünk rektora nyitotta meg 
aSs ülésszakot, többek között 
hangsúlyozva, hogy: 

— A marxizmus-leninizmus 
oktatásának negyedszázadós év-
fordulója, kiváló alkalom az ed-
dig mégtett út áttekintésére, az 
elért eredmények rögzítésére. 

Szólt arról, hogy 1949. őszén 
milyen nehézségek közepette in-
dult meu és később hogyan ala-
kult az oktatás. Majd megálla-
pította; 

— önállóan működő marxiz-
mus—leninizmus tanszékünk le-
küzdötte a kezdeti nehézségeket 
és fokozatosan beilleszkedett az 
egyetemi oktató-nevelőmunkába. 
Marxista oktatóink kezdettől 
fogva élenjártak az egyetem po-
litikai, társadalmi tevékenységé-
ben. Oktatómunkájuk eredmé-
nyeként egyre több hallgató sa-
játította el magas fokon a mar-
xizmus—leninizmust. A marxiz-
mus—leninizmus tanszékek okta-
tóinak tevékenysége nélkül ma 
már elképzelhetetlen lenne az 
egyetem élete. A vezetés éppen 
ezért mindenkor számított és 
számít mind a társadalmi, poli-
tikai szervezetekben, mind pedig 
az egyetem egész vezetésében ál-
dozatos munkájukra. 

Külön köszönetet mondva 
azoknak az oktatóknak, akik 15 
évnél -régebben tevékenykednek 
egyetemünkön, bejelentette, hogy 
a jubileum alkalmából az Egye-
temi Tanács jutalomban részesí-
tette dr. Kalocsai Dezső és dr. 

i Rácz János egyetemi tanárokat, 
dr. Csépányi Dezső, dr. Horuczi 
László, dr. Kocsondi András, dr. 
Ordögh Piroska és dr. Varga La-
jos docenseket, dr. 'Imre Ottó és 
dr. Mayer László adjunktusokat. 

A rektor megnyitó beszéde 
után dr. Rácz János egyetemi ta-
nár, a Tudományos Szocializmus 
Tanszék vezetője, az egyetem 
oktatási rektorhelyettese tartot-
ta meg A szegedi marxizmus— 
leninizmus oktatás 25. éves tör-
ténete című előadását (amelyből 
tudósításunk után részleteket 
közlünk), majd a meghívott 
szervek és a szegedi társtanszé-
kek kéoviselőinek hozzászólása-
ira került sor. | 

Dr. Ágoston József a megyei 
és a városi pártbizottságok üd-
vözletét tolmácsolta, majd A 
marxista vi'ágn*7.et oktatásának 
negyedszázada . címmel előadást 
tartott, Ezt követően dt. Fehér 

István főiskolai tanár és dr. Szi-
lágyi László egyetemi docens a 
társ-felsőoktatási intézmények-
ben, a Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola és a Szegedi Orvostudo-
mányi Egyetemen folyó marxiz-
mus—leninizmus oktatásáról szá-
moltak be. 

Szeptember 26-án délután az 
egyetemek központi épületében, 
az aula előtti folyosón dr. Heve-
si János, a JATE tudományos 
rektorhelyettese megnyitotta azt 
a kiállítást, amely a marxiz-
mus—leninizmus "egyetemi okta-
tásának negyedszázados fejlődé-
sét és mai helyzetét reprezentál-
ja. Este a József Attila Tudou 
mányegyetem rektora fogadást 
adott a jubileumi tudományos 
ülésszak résztvevőinek tisztele-

.tére. 
Másnap délelőtt dr. Égető 

Emese docens olvasta fel dr. 
Grossmann Ferenc docensnek, a 
Politikai Gazdaságtan tanszék 
megbízott vezetőjének A marxiz-
mus—leninizmus oktatás mód-
szereinek fejlődése című előadá-
s á t Délután pedig A mar-
xizmus—leninizmus oktatás ha-
tékonysága címmel dr. Horuczi 
László docens, a Filozófiai Tan-
szék vezetője tartott előadást és 
sor került a külföldi testvér-
egyetemek képviselőinek a jubi-
leumot köszöntő hozzászólásaira 
is. 

Felszólalt a tudományos ülés. 
szakon dr. Tóth István, az 

MSZMP Központi Bizottsága 
Tudományos és Kulturális Osz-
tályának vezetője. A tanácskozás 
résztvevőinek üdvözlése után el-
ismeréssel szólt a marxizmus— 
leninizmus szegedi oktatásáról, 
majd a párt agitációs és propa-
ganda bizottságának legutóbbi 
állásfoglalása alapján vázolta az 
elkövetkezendő évek legfonto. 
sabb feladatait, tennivalóit 

Az egyetem hallgatói és KISZ 
vezetése nevében Papp István, a 
KISZ-bizottság titkára köszön-
tötte a jubileumot, méltatva an-
nak jelentőségét, a marxizmus— 
leninizmus oktatásának fontos-
ságát, a hallgatók nevelésében. 

A jubileumi ülésszakot dr. 
Bence László, az Oktatási Mi-
nisztérium főósztályvezetője zár-
ta be, aki beszédében értékelte a 
tanácskozás jelentőségét, felhív-
va a figyelmet annak tudomá-
nyos és oktatáspolitikai értékeire 
is. 

A külföldi testvéregyetemek 
képviselői a jelentős évforduló-
ról megemlékező ülésszak után 
néhány napig még tudomány-
egyetemünk vendégei voltak, kö-
zelebbről ismerkedtek a JATE 
Marxizmus—Leninizmus Szak-
csoportja tevékenységével. Az 
egyetem vezetői a delegációkat 
szeptember 29-én üzemlátogatás-
sal egybekötött kirándulásra vit-
ték el a Kunbajai Állami Gaz-
daságba. 

Az ülésszakot dr. Fodor Géza rektor nyitotta meg. (Fotó: Kas 
Sándor) 

A fejlődés állomásairól 
Részletek dr. Rácz ¡ónos előadásából 

— Ebbe rí az évben számos 
nagy jelentőségű jubileumra em-
lékezünk. 1949-ben a szocializ-
mus építésének első esztendejé-
ben több olyan rendelet, intéz-
kedés is napvilágot látott, ame-
lyeknek az egész magyar társa-
dalom további fejlődésére mély-
reható következményei voltak. 
Ezek közé tartozott a marxizmus-
leninizmus oktatásának bevezeté-
se is. 

— Felszabadulásunk után min-
den vonatkozásban kedvezőbb 
feltételek jöttek létre a marxiz-
mus—leninizmus terjesztéséhez. 
Az MKP által szervezett előadá-
sok, tanfolyamok, pártiskolák, a 
klasszikusok alapvető műveinek 
növekvő példányszámban va'ó 
kiadása, mind mind megkönny-
tették és elősegítették a marxi7 
mus széles körben való propagá-
lását A szervezett- ma rx i zmus -
leninizmus oftatáu bt:veart£S3 

természetesen nem ment nehéz-
ségek nélkül. Nem álltak rendel-
kezésre elégséges tapasztalatok, 
szakemberek, tankönyvek, jegy-
zetek, sőt még irodalom sem! A 
régi oktatói gárda egyrészének 
ellenállásával is 6zámolni kellett 
Mindezek ellenére a szegedi fel-
sőoktatási intézményekben az 
1949/50-eg tanévben kezdetét vet-
te a marxista—leninista oktatás. 
A fentiekből eredően az eteő 
években nem volt még önálló 
tanszék Szegeden. Az ELTE 
marxizmus—leninizmus tanszéké-
nek irányításával folyt az okta-
tás. Az előadásokat is nagyrészt 
más területen dolgozó meghív-rt 
kommunisták tart^tUk. A <r 
mináriumokat a felkér- U' -
hallgatók vezettek. Az o' t v 
• irzsanyagát pedig *>z SZKP tör-
ténete és néhánv alapvető klasz-
szikus irodalom képezte. Néhány 
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1 
A fejlődés állomásairól 

(Folytatás az 1. oldalról.) 
év alatt Szegeden is Jelentősen 
fejlődött a marxizmus—leniniz-
mus oktatása. 1952-b^i Kerék-
gyártó Elemér vezetésével létre-
jött az önálló marxizmus—lenin-
izmus tanszék. 

— Az 1953/54-es tanévtől már 
a tanszéken belül három szak-
csoport létezett: filozófiai (Kalo-
csai Dezső vezetésével), politikai 
gazdaságtan (Nagy Lajos vezeté-
sévei), és párttörténeti (Kalmár 
György vezetésével). 1955-ben 
pedig a tanárképző főiskolán hat 
oktatóval önálló marxista—lenin-
ista tanszék szerveződött. Az 
1959/60-as tanévtől létrejött az 
önálló Tudományos Szocializmus 
Tanszék Mérei Gyula vezetésé-
vel. 1967-től megalakult az Or-
vostudományi Egyetem önálló 
marxizmus—leninizmus intézete 
Székely Sándor vezetésével. Az 
1972/73-as tanévtől egyetemün-
kön létrehoztuk a marxizmus— 
leninizmus tanszékek szakcso-
portját. 

— 1949—1974 között a marxiz-
mus-leninizmus tanszéken, il-
letve tanszékeken — beleértve a 
három tanszék Jelenlegi 33 fős 
oktatói állományát Is — kb. 110 
főállású oktató dolgozott. Okta-

Dr. Rács János tanszékvezető 
egyetemi tanár előadása közben. 

tóink származás és végzettség 
szerinti megoszlása ugyancsak 
tanulságos képet mutatott. A 110 
oktató közül munkás- és paraszt 
származású 81, alkalmazotti és 
egyéb 18, értelmiségi U fő. Egye-
temi és főiskolai végzettség nél-
kül mindössze 1 fő dolgozott a 
tanszéken, de több oktatónknak 
két diplomája volt, illetve van. 
A három tanszék Jelenlegi okta-
tói állományának néhány jellem-
ző adata: mind a 33 főnek egye-
temi végzettsége van, heten ki-
egészítő »zakót is végeztek. 22 
oktatónk munkás-paraszt szár-
mazású. Oktatóink átlagos élet-
kora 39 év. jelentékeny fiatalítás 
csupán az utóbbi három évben 
történt. Az oktatók több mint 50 
százaléka 10 évnél régebben ok-
tatja a marxizmus—leninizmust. 

— Oktatásunkban lényeges vál-
tozás csak 1954-ben és azt kö-
vetően következelt be. A hallga-
tók közreműködését fokozatosan 
mellőzhettük és Jelentősen növel-
tük a filozófia és a politikai 
gazdatágtan alapvető kérdéseinek 
oktatására fordított időt. A 
Marxizmus-Leninizmus Oktatási 
Főosztály irányításával ekkor 
készültek az alkotórészek prog-
ramjai, tematikái és tananyagai. 
A marxista filozófia történet ok-
tatásának kezdetei is ezekre az 
évekre nyúlnak vissza. A politi-
kai gazdaságtant mint önálló al-
kotórészt szintén 1955—1956-tól 
oktatjuk egyetemünkön. A marx-
izmus—leninizmus oktatásának 
rendszerében alapvető változások 
következtek be uz ellenforrada-
lom leverése után. Közelitettük a 
marxizmus—leninizmus oktatását 
óraszámban és programokban 
egyaránt a karok jellegéhez, a 
szakemberképzés céljához és 
szükségleteihez. A filozófia okta-
tásán belül önálló diszciplínaként 
bevezetésre került a logika okta-
tása. A politikai gazdaságtan ok-
tatásában pedig megerősítést 
nyert a szocializmus politikai 
gazdaságtani kérdéseinek okta-
tása. Két tanéven keresztül szü-
neteltettük a munkásmozgalom 
történet* oktatását, s 1959 őszé-
től bevezetésre került a tudomá-
nyos szocializmus oktatása. 

— A hallgatóság tananyagellá-
tásában is jelentős fejlődés követ-

kezett be az elmúlt 25 évben. 
Mindhárom alkotórész esetében 
szép számmal vannak forgalom-
ban használható — ha nem is 
minden esetben színvonalas! — • 
jegyzetek, szöveggyűjtemények. 
Tanszékeink több oktatója ér-
demben közreműködött e jegyze-
tek szöveggyűjtemények elkészí-
tésében. Megfelelő példányszám-
ban rendelkezésre állnak a klasz-
szikusok művei is. 

— Tanszékeink oktatóinak az 
első években elsődleges feladatuk 
a megfelelő, majd egyre színvo-
nalasabb oktatásra való felkészü-
lés volt. Gyakorlatilag állandóan 
tanulva tanítottak. 

— Mind az oktató — mind pe-
dig a társadalmi munkából na-
gyobb részt vállaltak, mint álta-
lában az oktatók többsége. Jóné-
hány évig ezért nem folyt tehát 
rendszeres tudományos munka 
tanszékeinken. 

— Ma gyakornokaink kivételé-
vel minden oktatónknak van 
tudományos témája. Ezek kutatá-
sát ki-ki erejének megfelelően, 
de mindenki rendszeresen végzi. 
A három tanszéken egy-egy na-
gyobb témát többen ls kutatnak. 
Témáik egyrésze közvetlenül 
is kapcsolódik az oktatott anyag-
hoz. A legújabbkori, illetve a 
szocializmus építéséhez kötődő 
témák kutatása örvendetesen 
gyarapszik. Oktatóink döntő több-
sége kutatási eredményeit rend-
szeresen publikálja. Ez a tudo-
mányos közéletben való aktívabb 
részvételt ls maga után vonja. 
Tanszékeink több mint 10 év óta 
rendszeresen kiadják Actá-lkat. 
(A három tanszéken eddig már 
több mint 40 kötet jelent meg!) 
Oktatóink tollából eddig féltucat 
— több most van nyomdában — 
monográfia jelent meg. 

— A KISZ szervezésében és az 
egyes évfolyamok csoportok kez-
deményezésére oktatóink több-
sége rendszeresen tart előadáso-
kat a legkülönbözőbb kérdések-
ről. Több politikai kör vezetését 
ls oktatóink végzik. 

— A marxizmus-leninizmus 
oktatásának eredményességét és 
elismerését jelzi sok más mellett 
az ls, hogy egyre több szakdol-
gozatot és egyetemi doktori dlsz-
szertációt írnak tanszékeinkhez. 
A szakmai ideológiai vitákban 
szintén részt vesznek oktatóink. 
A többi tanszékkel való együtt-
működést ezek is erősítik. 

— Egyetemi pártszervezeteink 
vezetésében kezdettől jelen vol-
tak a marxista oktatók. 

— A fentiekben csak nagyon 
vázlatosan tekinthettük át e 
marxizmus-leninizmus oktatás 
28. éves történetének fontosabb-
nok ítélt eseményeit Természe-
tesen nem szólhattunk az oktató-
nevelő tudományos munka min-
den összefüggéséről. 

— A tennivalókat jól kell ü t -
nünk, segít ebben bennünket az 
agitációs-propaganda bizottság 
legutóbbi állásfoglalása. A mi 
tanszékeinkre is vonatkoznak a 
párt állásfoglalásának feladato-
kat meghatározó alábbi megálla-
pításai: „A világnézeti nevelés 
hatékonyságának tokozása érde-
kében növelni kell a marxiz-
mus—leninizmus oktatás világ-
nézeti nevelő erejét, politikai 
orientáló szerepét. Fő célunk az, 
hogy olyan szilárd marx i s ta - l e -
ninista világnézettel rendelkező ' 
szakembereket képezzünk, akik 
Ismerik a marxizmus—leninizmus 
elméleti alapjait és ennek segít-
ségével képesek eligazodni a ha-
zai szocialista építés és a nem-
zetközi osztályharc bonyolult 
kérdéseiben. El kell érni, hogy 
a hallgatók magukénak vallják 
a párt által megfogalmazott, a 
szocializmus építésére vonatkozó 
történelmi perspektívát és tuda-
tosítsák, hogy ennek elérése csak 
céltudatos elkötelezett és aktív 
társadalmi tevékenységgel lehet-
séges. Ennek érdekében erősítem 
kell a tudományos szocializmus 
oktatását hiszen ez a tárgy kap-
csolódik * legszorosabban a po-
litikához. A marxizmus-leniniz-
mus oktatás keretében a hallga-
tók ismerjék meg a magyar és 
a nemzetközi forradalmi munkás-
mozgalom legfontosabb tapaszta-
latalt. Az eddiginél fokozottabban 
kell támaszkodni Marx, Engels, 
Lenin munkásságára, a többi 
szocialista országban, elsősorban 
a Szovjetunióban elért tudomá-
nyos eredményekre." 

— A 28. év alatt elért eredmé-
nyek lehetővé teszik a megnöve-
kedett feladatok teljesítését, ok-
tató-nevelő és tudományos mun-
kánk még magosabb színvonalon 
való végzéeét. 

/ 

Fogorvosok nemzetközi 
kongresszusa 

Városunk felszabadulásának 30. 
évfordulója és a szegedi fogkllnl-
ka alapításának negyedszázados 
Jubileuma tiszteletére Szegeden 
rendezték meg a Magyar Fogor-

' vosok Egyesületének kongresszu-
sát, a XI. Arkövy Vándorgyűlést. 
A háromnapos tudományos t a - . 
nácskozást szeptember 26-én dél-
előtt, az újszeged! Biológiai Köz-
pont földszinti nagytermében Ün-
nepélyes külsőségek közepette dr. 
Tóth Károly egyetem» tanár, a 
Magyar Fogorvosok Egyesületé-
nek elnöke, orvosegyetemünk 
fogklinikájának Igazgatója nyi-
totta meg. A megjelentek üdvöz-

fogkllnika igazgatója, Jan Krzy-
wlczkl, a varsói konzerváló fog-
klinika igazgatója és V. 1. Kula-
senko, az odesszai orvosi aka-
démia fogorvosi karának dékánja 
vette át ezek után a díszokleve-
lét, amelyet egyébként elkülde-
nek a kongresszuson részt venni 
nem tudó csehszlovák J. Kostláii-
nak, a jugoszláv D. Branovacki-
nak és a francia P. Cernéanak ls. 

Stefan Velgos professzor itt 
nyújtotta át dr. Tóth Károly 
egyetemi tanárnak a csehszlovák 
orvosok és fogorvosok egyesüle-
tének tiszteletbeli tagsági okleve-
lét. A vándorgyűlésen részt vevő 

Dr. Tóth Károly megnyitó beszédét mondja. 

lése után elmondotta, hogy a 
nemzetinek indult nagyszabású 
tudományos tanácskozást, amely-
nek célja a stomatológlal kutatá-
sok legújabb eredményeinek 
számbavétele, a külföldi tudósok 
rendkívüli érdeklődése nemzetkö-
zi kongresszussá minősítette. A 
mintegy 360 résztvevő között 
ugyanis 100 külföldi szakember 
van. Az 50 fős finn delegáció 
mellett érkeztek fogorvosok a 
Szovjetunióból, Kubából. Angliá-
ból, Ausztráliából, Csehszlovákiá-
ból, Franciaországból, Japánból, 
Jugoszláviából, Lengyelországból, 
a Német Demokratikus Köztársa-
ságból, Romániából, Olaszország-
ból, ez NSZK-ból, az Amerikai 
Egyesült Államokból és Auszt-
riából. 

Pályadíjak, oklevelek 

A vándorgyűlés résztvevőit a 
Szegedi Orvostudományi Egye-
tem nevében dr. Szontágh Ferenc 
rektor üdvözölte magyar és an-
gol nyelven. Az ünnepélyes meg-
nyitón került sor először a Ma-
gvar Fogorvosok Egyesülete ala-
pítványának, a Körmöczi-pálya-
dijaknak átadására. A Fogorvosi 
Szemle első főszerkesztőjének, dr. 
Körmöczl Zoltánnak tiszteletére 
1973-ban alapított pályadíjat 
olyan 88 évesnél fiatalabb fog-
orvosoknak ítélik oda, akik önálló 
kutatásokra épülő tudományos 
dolgozataikat folyóiratban pub . 
llkálják. Közülük most első ízben 
a legértékesebbnek minősített 
közleményükért dr. Koan Miklóst 
és dr. Cyimesi Jánost, a buda-
pesti fogpótlástani klinika, vala-
mint dr. Keszler Pétert, a buda-
pesti Kórélettani Intézet oktató-
ját jutalmazták Körmöczi-pálya-
díjjoL 

Ezt követően dr. Tóth Károly 
bejelentette, hogy a Magyar Fog-
orvosok Egyesületinek örökös 
tiszteleteit elnökévé választották 
néhai dr. Balogh Károlyt, a bu-
dapesti szájsebészeti klinika volt 
igazgató professzorát, néhai dr. 
Kemény Imr/it, a központi sto-
matológiai intézet fogpótlástani 
intézetének volt vezetőjét, Álla-
mi-díjas címzetes egyetemi ta-
nárt, dr. Hattyasy Dezső nyugal-
mazott egyetemi tanárt, a sze-
gedi fogkllnlka volt igazgatóját 
és dr. Varga István profeszort, a 
budapesti gyermekfogászati kli-
nika volt igazgatóját, aki 43 éve 
a Fogorvosi Szemle főszerkesztő-
je. A Magyar Fogorvosok Egye-
sülete tiszteiebeli tagjává válasz-
tott Stefan Velgos, a pozsonyi 

dr. Maurice Rose olasz professzor 
pedig ajándékokat adott át ven-
déglátóinak. A megnyitó ünnep-
ség dr. Hattyasy Dezső nyugal-
mazott egyetemi tanár Arkövy-
emlékbeszédével zárult, majd há-
rom szekcióban megkezdődtek a 
tudományos tanácskozások. 

A legújabb eredményekről 
A vándorgyűlés résztvevői — 

közöttük 22 szegedi kutató — 110 
illusztrált előadásban legújabb 
önálló tudományos kutatásaik 
eredményeit ismertették. Foglal-
koztak a fogszuvasodás problé-
máival, a konzerváló fogászattal, 
a fogtartó-szerkezetek betegsé-
gelvei, • fogszabályozással, a 
nyál és a nyálmirigyek betegsé-
geivel, fogpótlástannal, a száj 
nyálkahártya és a szájszövetek 
betegségeivel, a szájsebészet 
problémáival. 

A tanácskozáson végzett mun-
kát, annak jelentőségét a kong-
resszus végén dr. Tóth Károly 
professzor a következőkben ösz-
szegezte: 

— A« Arkövy Vándorgyűlés 
előadói csak kutató 'ellegü, ed-
dig még nem publikált munkát 
adhattak elő. Az előadásoknak 
nagy volt a látogatottsága, s ör-
vendetes, hogy az érdeklődés 
nem csak hazai, hanem nemzet-
közi téren ls megnyilvánult. Át-
tekintve az előadott anyagot, ki-
tűnik abból, hogy milyen sok-
rétű problémák adódnak a fogá-
szatban, helyesebben a stomato-
lógiában, s hogy ezek a problé-
mák az emberek igen nagy tö-
megét, csaknem egészét érintik. 
A kongresszusi előadások tanúsí-
tották, hogy ezen a tudományte-
rületen sem nélkülözhető a leg-
modernebb vizsgáló ' módszerek 
alkalmazása, így például az 
egészséges és kóros foganyag, 
fogtartó szövetek, a nyál, a vér-
szérum összetevőinek legfonto-
sabb analízise, állatkísérletek be-
vonása, ultramikroszkópos vizs-
gálatok, izotópok alkalmazása, 
számítógépes elemzések, stb. 

Fogszuvasodás ellenszere 
Három témakörben hangzott ei 

a legtöbb előadás: a fogszuvaso-
dás kóroktanában, a fogpótlástan-
ban és a szájsebészet vonatkozá-
sában.. Mindhárom témakör nagy 

gyakorlati jelentőséggel bír. Köz-
ismert, hogy a fogszuvasodás ko-
runkban olyan méreteket kezd 
ölteni, hogy e probléma a fogor-
vosok létszámának jelentős növe-
lésével sem küzdhető le. A beteg-
ség megelőzése az, ami segíthet, 
és ébben a tekintetben a tudo-
mányos álláspont egységesnek 
mondható, amennyiben a fluor 
alkalmazása jelenthet nagy előre-
haladást ezen a téren. Az ivóvíz 
fluorozása nem csak nálunk, ha-
nem más, nyugati államokban 
sem oldható meg, ezért más al-
ternatív módszerek kidolgozására 
nagy erőfeszítések történnek. 
Ezen a téren széles körű vita ala-
kult ki, de az a fontos, hogy az 
előadók, hozzászólók szavaiból a 
mielőbbi megoldás sürgetése 
csendült ki. Lehet, hogy Angliá-
ban a tej fluórozása valósul meg 
Angol vendégelőadóink egy, a tej 
fluórozására alkalmas készüléket 
ideszállítva, működés közben mu-
tattak be, s E. W. Borrow alapít-
ványinak megbízásából klini-
kának ajándékozták. Lehet, sőt 
reméljük, hogy hazánkban a só 
fluor-dúsítása kerül megvalósí-
tásra, és ezen a téren a Szegedi 
Fogászati és Szájsebészeti Klinika 
korábbi években ismertetett 
eredményei nemzetközi vonatko-
zásban nagy érdeklődést váltot-
tak ki, s e tárgykörben a most 
elhangzott két előadásuk ls azt 
bizonyítja, hogy munkájuk igen 
komoly tudományos alapokra 
épül. 

A fogpótlástan megtartó fogá-
szat vonatkozásában igen sok 
dolgozat foglalkozott a felhasz-
nálásra kerülő, minél korszerűbb 
anyagok vizsgálatával, ú j anya-
gok gyakorlati alkalmazásával. 
Fogpótlást lehet készíteni rosz-
szul, rossz anyagból és a szerve-
zetre káros anyagból. A kutatók 
munkásságát ezen károsodások 
minél teljesebb kiküszöbölését 
célzó törekvések hatják á t 

' -r- >-Tf«vj IfSN'tiipO -
Korszerű módszerekkel 

A gépesítés korszakában és az 
életkor felső határának kitolódá-
sa idején mindinkább arra tö-
rekszik az ( orvostudomány, hogy 
korszerű, altatógéppel felszerelt, 
intenzív osztállyal rendelkező 
szájsebészeti osztály álljon min-
den stomatológlal intézet rendel-
kezésére. Több előadás hangzott 
el az állcsonttörések korszerűbb 
gyógyításáról, a daganatos beteg-
ségek korai felismerésének szük-
ségesééről és módszereiről, azok 
műtéti megoldásáról, és a hely-
reállító plasztikai sebészetről. 
Tudományos beszámolók szerint 
vérzékenységben szenvedő beteg 
foghúzással ma már nem szorul 
hosszú klinikai ápolásra. Ez a 
beavatkozás megtelelő ellátással 
ambulanter is elvégezhető. 

Meg kell még említeni azokat 
az eredményeket ls, amelyeket 
ugyancsak a Szegedi Fogászati és 
Szájsebészeti Klinika kutatói az 
Izotópos vizsgálatok terén a nyál-
mirigyek és az állkapocsízület 
vonatkozásában felmutattak és 
velük elismerést arattak. 

A klinikánk fenállásénak 28. 
évfordulóján Szegeden rendezett 
Arkövy Vándorgyűlést sikeresnek < 
kell tartani. Sikeresnek, mert az 
előadók komoly, tudományos 
eredményeket mutattak fel a sto-
matológlának majdnem minden 
területén, és sikeresnek, mert 
ezek a tudományos munkák nem 
öncélúak, hanem az emberiséget 
szolgálják. 

A kongresszus alkalmával 
megrendezték a Magyar Fogorvo-
sok Egyesületének kétévenként 
esedékes, soros vezetőségválasztó 
közgyűlését, amelyen elnöknek 
Ismét dr. Tóth Károly egyetemi 
tanárt, főtitkárnak dr. Csiba Ár-
pád budapesti adjunktust válasz-
tották meg. 

8ZABÖ MAGDOLNA 
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Tettekkel kell bizonyítani! 
A konszerűsítési törekvéseknek 

nálunk is igen nagy gyakorlati 
jelentősége van. A helyes és kon-
cepciózus korszerűsítés viszont 
csak az elmélet és a gyakorlat 
összekapcsolásával lehetséges. 
Sokszor és sokaktól hangoztatott 
elv, hogy az elmélet próbaköve 
a gyakorlat, az a tevékenység, 
amellyel az ismeretanyagot meg- ' 
határozott cél, feladat megvaló-
sítása érdekében felhasználjuk. 
Tapasztalataink azt mutatják, 
hogy a törekvés gyakran marad 
el a várakozástól, mivel a hall-
gatók ideológiai, politikai isme-
retanyaga bizonytalan, hiányos, 
nehezen tudják logikailag össze-
függő rendszerbe kovácsolni, s 
főleg a gyakorlatba átültetni. 

Valahogy azt szeretnénk, hogy 
a KISZ Központi Bizottsága In-
téző Bizottságának 1974. április 
11-i határozata a gyakorlatban 
előrelépést jelentene. Igen, előre-
lépésre, nem pedig — mint 
ahogy sokan gondolják — eget-
földet rengető változásra van 
szükség Alapvető érdekeink 
megegyeznek, és az ebből fakadó 
kázos társadalmi cél igényli, hogy 
egyéni érdekeinket a társadalmi 
érdekekkel szervesen kapcsoljuk 
össze a mozgalmi munkában. 

Jobb és közös felkészülés 
Milyen kezdeményezések szü-

lettek a Juhász Gyula Tanár-
képző Főiskolán a politikai fel-
adatok sikeres megvalósítása ér-
dekében? Létrehoztuk a KISZ 
VB mellett működő Agitációs 
Propaganda Bizottságot. Néhány 
felsőoktatási intézményben ez 
már megalakult, és az év elején 
mi is úgy éreztük, hogy nálunk 
is megérett a helyzet ennek meg-
alakítására. Több időt és energi-
át fogunk fordítani a közvetlen 
politikai feladatokra, annál is 
mkább, mert az a tapasztalatunk, 
hogy a direkt politizálás negatí-
vumaiból való félelem gyakori 
hangoztatása mögött nem egyszer 
a mérsékelt felkészültség, az 
eszmei-politikai nevelést elejtő 
kényelem húzódik. 

Jó alkalom nyílik a direkt po-
Btezálásra, a politikai-ideológiai 

Szeptember 21-én 70 éves ko-
rában elhunyt dr. Karády István 
tanszékvezető egyetemi tanár. 

Búcsúzom az Egészségügyi Mi-
nisztérium és a Szegedi Orvos-
tudományi Egyetem Tanácsa ok-
tatói és valamennyi dolgozója 
nevében Karády István profesz-
szortól, a Kórélettani Intézet 
igazgatójától. 

Közhelynek hangzik, de igaz, 
hogy az életben csak az érkezés 
lehet szép, a távozás soha. Kü-
lönösen érvényes ez akkor, ha a 
távozás után nincsen többé visz-
szatérés. Igen nagy a mi bána-
tunk, olyan nagy, mint vesztesé-
günk. Ismét itthagyott bennün-
ket egy kiváló tanártársunk, 
szeretett kedves barátunk, aki 
nélkül még elképzelni is nehéz 
az orvosképzést Szegeden. 42 
éven át oktatott és kutatott Ka-
rády István, aki az Alföld szü-
lötte volt és ahhoz mindig hű is 
maradt. 1904. augusztus 20-án 
Jászberényben született. A bu-
dapesti eevetemen tanult s ott 
is «zerz^tt diplomát 1929-ben. 
Már nagyon korán kitűnt tudo-

klub keretén belül. Szeptember-
ben például Ciprusról hangzott 
el színvonalas előadás, melyet 
Karikó Sándor tanársegéd tar-
tott. Terveinkben szerepel aktu-
ális kül-, bel- és gazdaságpoliti-
kai kérdések megvitatása. 

Azt reméljük, hogy gondolata-
ink kicserélésével közelebb ke-
rülünk az aktív munkálkodáshoz. 
Ezért kedvező visszhangot váltott 
ki az a kibontakozó együttműkö-
dés, melynek csírái az egyetemek 
és főiskolák között a politikai 
munka területén Is megjelentek. 
Itt az ideje, hogy véglegesen sza-
kítsunk az „egy városban, de kü-
lön várakban" elvvel. A felsza-
badulási vetélkedő, a látványos 
és kevésbé látványos feladataink 
közelebb hoznak bennünket. Az 
intézményi titkárok és az agit.-
prop. titkárok találkoznak, de 
szükség lenne kari, illetve alap-
szervezeti szinten is a kapcsola-
tok „normalizálására". 

Fiatalos lendülettel 
A vezetőképző tábor, az alap-

szervezeti taggyűlések, a KISZ 
Bizottsági értekezlet tapasztala-
tai nálunk azt bizonyították, hogy 
a hallgatók nagyrésze komolyan 
vette, megértette a határozat po-
litikai állásfoglalását és tettekkel 
akarja bizonyítani, hogy alkal-
mas a magasabb követelmények 
teljesítésére. *Jó érzés volt ta-
pasztalni, azt a határozottságot 
és jó értelemben vett nyüzsgést, 
ami itt van — mondotta Váradi 
Károly, a KISZ VB Egyetemi és 
Főiskolai Osztályának munkatár* 
8a, de figyelnünk kell arra, 
hogy a fiatalos lendület nehogy 
kialudjon". Nem szabad például 
arra hivatkozni, hogy sokan van-
nak köztünk, akik a társadalmi-
közéleti tevékenység gyakorlásá-
ban tapasztalatlanok. A társa-
dalmi-közéleti tevékenységet ta-
nulni kell, és nekünk kell, KISZ-
vezetőknek lehetőséget és utat 
mutatni „kezdő társainknak". 
Hasznos, tapasztalatokat ad erre 
az, hogy az egyetemi-főiskolai 
ifjúságot be lehet, sőt be kell 
vonni az egyetemi, főiskolai köz-
ügyek gyakorlásába. 

A KISZ kommunista jellegéről 
már folyt érdemi vita e lap ha-
sábjain. A téma népszerűségéből, 
aktualitásából viszont semmit 
sem vesztett, sőt: a határozat 
leszögezi, a szervezet kommunis-
ta-politikai jellegét hatványozot-
tan erősíteni kell. A kommunista 
jelleg konkretizálása viszont nem 
egyszerű dolog; a koncepció, a 
vezérfonal megvan, de az eszkö-
zök kialakítása a mi dolgunk. 

Néhány „tipp" 
Pedagógusképző intézményről 

lévén szó, elsődleges feladatunk-
nak tar t juk az ismeretek meg-
szerzését é6 a megszerzett isme-
retek tapasztalatok átadását. Erre 
jó lehetőséget biztosítanak az 
intézményen kívüli és belüli te-
vékenységek, akciók, megbízások. 
Ezek közül csak néhányat emlí-
tek „tippként": Hallgatóink egy 
részének lehetősége nyílik poli-
tikai felkészültségének, pedagó-
giai érzékinek kamatoztatására 
a Városi- és Járási KISZ Bizott-
ság által szervezett Oktatási Bi-
zottság keretén belül. Gyárakban, 
üzemekben politikai előadásokat 
tarthatnak, tapasztalatokat 
gyűjthetnek, a „nagy politikát" 
a helyi gyakorlattal való össze-
függésében magyarázhatják. Bí-
zunk benne, hogy az elméleti 
felkészültség bizonyos probléma-
érzékenységgel páro6uL Itt azon-
ban fő, feladat a valóságos és a 
vélt problémák megkülönbözteté-
se. Az Ifjúságvédelmi Bizottság-
ban való aktív részvétel is elő-
nyös a leendő tanár számára; a 
korrepetálás, a gyermekekről 
való gondoskodás közelebb hozza 
a tanárt és a tanítványt. Az alap-
szervezetekben is bőven van le-
hetőség az értelmes, az adottság-
ra, tudásanyagra, a szak jellegére 
épített tevékenységre. Csak min-
denütt vegyük számba ezeket, jó 
értelemben vett kollektív böl-
csességgel és tettvággyal! 

A kezdet biztató, intézménye-
ink józan mérlegelésétől, politi-
kai atmoszférájától függ a to-
vábblépés, 

JANIM JÁNOS 

híreiből 

<%. ELISMERÉS 

A Csongrád megyei tanács 
szeptember 26-án tartott ülésén 
19. éves tanácstagi munkájáért 
bronz plakettel jutalmazta dr. 
Varró Vince jegyetemi tanárt, a 
SZOTE I. sz. Belgyógyászati Kli-
nikájának igazgatóját. 

KIALLITAS 
Szeptember 26-án délután 

Vinkler László festőművész, fő-
iskolai tanár nyitotta meg az Or-
szágos Grafikai Hetet, a Kárász 
utcai Képcsarnokban. A kiállí-
tás október 5-ig tekinthető meg, 
hétköznap 9,30—18 óráig, szom-
baton 9,30—14,30-ig. 

Dr. Karád y István J 

mánysze retetével és tehetsége, 
szorgalma, nagy nyelvtudása fia-
talon ismertté tette őt, aki 1940. 
óta már mint egyetemi magán-
tanár fejtette ki tevékenységét. 
Szegeden a Belgyógyászati Kli-
nikán (1932—1948) a Gyógyszer-
tani Intézetben (1948—1951) tevé-
kenykedett, 1951-ben pedig a 
Kórélettani Intézet tanszékveze-
tő egyetemi tanárává nevezték 
ki. Számos, az orvosegyetemen 
működő bizottságban viselt tiszt-
séget. A szegedi szakorvosképesí-
tő vizsgabizottság állandó és 
vizsgáztató tagja, az Egyetemi 
Tudományos Bizottság a Területi 
Bizottság, a Diploma Nostrifikáló 
Bizottság, a Klinikai Bizottság, 
a Könyvtári Bizottság és Vissza-
vételi Bizottság elnöke volt. Tu-
dományos pályafutását gyors 
nemzetközi megbecsülés kísérte. 
Több hazai és külföldi tudomá-
nyos társaság sorolta tagjai kö-
zé, így a Magyar Belgyógyász 
Társaság, a Magyar Élettani Tár-
saság, a Magyar Endokrinológiai 
Társaság, valamint a Korányi 
Sándor Kórélettani . Társaság, 
melynek alapító tagja is volt. A 
külföldi tudománycs társaságok 
sorában pedig többek között a 
Canadian Physiological Society, 
Pathological Society USA és a 
Collegium Internationale Aller-
gologicum Stockholm is tagjai 
sorában tartotta nyilván a szege-
di tudóst Mint klinikus indult 
el Szegeden, de később kóréletta-
ni kutatásokkal tette ismertté 
nevét és intézetéit 

Nem kellett keresnie t ehá t hi-
szen átélte mit jelent a gyakor-
lati fontosságú elméleti kutatás. 
Ezt mutatták fényes eredményei 
is. Páratlan szorgalommal képez-
te magát és még idŐ6 korában is 

tudta követni az alig ¡követhetővé 
vált orvo6i irodalmat. Tudta, mit 
jelent a könyvtár, a kutató or-
vos számára Meg is tett mindent 
könyvtárunk fejlesztésére, elé-
vülhetetlen érdemeket szerezve 
e téren is. Mindig ő volt közöt-
tünk az, aki legjobban ismerte a 
nagyvilágban folyó kutatás leg-
újabb eredményeit. Sokan fognak 
emlékezni Rá, amint a legfris-
sebb folyóiratokat tanulmányoz-
za, hiszen sem betegség, sem 
más nem tudta megakadályozni 
abban, hogy ezt naponta megte-
gye. 

Legélesebben mégis a tanár 
alakja, a diákjait annyi lelkese-
déssel és odaadással oktató-neve-
lő professzor képe véste bele 
magát emlékezetünkbe. Orvoege-
nerációkat nevelt fel, sokezer 
volt tanítványa emlékezik majd 
mindig hálás szívvel, tisztelettel 
és szeretettel arra a professzorá-
ra, akitől oly sokat tanult és 
akinek tanításait nem lehetett 
elfelejteni. De tanultunk tőle mi 
tanártársai is. 

Elmentél, Pista, de mégsem 
bagytál el bennünket. A példa-
kép, amit elénk állítottál, s 
melynek nagyságára csak most 
döbbenünk rá igazán, örökre itt-
marad. A példakép, hogy az em-
bernek mindenben a lehető leg-
jobbat kell célul tűznie maga 
elé, még akkor is, ha annak el-
érése meghaladja e re jé t Ha tud-
nánk előre, hogy csak addig ju-
tunk el, ameddig valóban elju-
tunk, talán sohasem indulnánk 
útnak. Követnünk kell példádat 
és követni is fogjuk, hogy méltók 
lehessünk Hozzád. 

DR. SZONTAGH FERENC 
rektor 

-%. EMLÉKÜLÉS 

A Magyar Higiénikusófc Tár-
saságának Délmagyarországi Ta-
gozata és a Szegedi Orvostudo-
mányi Egyetem Közegészségtani 
és Járványtani Intézete 1974. 
szeptember 28-án szombaton Ka-
nyó Béla professzor halálának 10. 
éves évfordulója alkalmából em-
lékülést tartott az Elméleti Inté-
zetek tantermében. Az elnöki 
megnyitó után hangzott el dr. Wé-
ber Teréznek, mint tanítványnak 
visszaemlékezése Kanyó Béla 
professzorra, majd dr. Berencsi 
György tanszékvezető egyetemi 
tanár tartott előadást a nagy-
üzemi mezőgazdaság egyes mun-
kaegészségügyi kérdéseiről. 

OKTATÓINK 
KÜLFÖLDÖN 

Dr. Sirokmánné Köves Erzsé-
bet, a JATE Növényélettani Tan-
székének vezetője Torunban részt 
vett a Növényi növekedési hor-
monok tárgykörében rendezett 
tudományos konferencián, ahol 
előadást is tartott. 

Dr. Zsoldos Ferenc, a JATE 
Növényélettani Tanszékének do-
cense Bukarestben részt vett a 
Nukleáris Módszereket Alkalma-
zó Európai Társaság V. nemzet-
közi kongresszusán, ahol elő-
adást tartott kutatási eredménye-
iről. 

Dr. Szalay László egyetemi ta-
nár, a JATE Biofizikai tanszéké-
nek vezetője az MTA kiküldeté-
sében október elején Prágában 
járt a KGST biofizikai együtt-
működés meghatalmazottai ta-
nácsának VI. ülésén. 

Dr. Fejes Pál egyetemi tanár 
az MTA küldötteként októberben 
háromhetes angliai tanulmány-
úton _ van, majd onnan Nyugat-
Berlinbe utazik, ahol dr. H. 
Block professzor meghívásának 
eleget téve előadást t a r t 

A Szovjet Gyógyszerésztudo-
mányi Társaságok Szövetségének 
rigai kongresszusán részt vett és 

• előadást tartott dr. Kedvessy 
György, tanszékvezető egyetemi 
tanár, a SZOTE Gyógyszerésztu-
dományi Karának dékánja, aki-
nek ez alkalommal nyújtották át 
a Szovjet Gyógyszerésztudományi 
Társaság Szövetsége tiszteletbeli 
tagsági oklevelét. 

Dr. Kemenes Béla, a JATE Ál-
lam- és Jogtudományi Kara tan-
székvezető docense Hamburgban 
részt vett a német jogásznapok 
tudományos ülésszakán. 

KITÜNTETÉS 
Dr. Heks Ágnes kandidátust, a 

József Attila Tudományegyetem 
nyelvtanárát Szeptemberben az 
Oktatásügy Kiváló Dolgozója ki-
tüntetésben részesítették. 

KLUB NÉVADÁS 

A Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola KISZ-klubja működésé-
nek egyéves évfordulóján ünne-
pélyesen felvette a Tamási Áron 
Klub nevet. A névadóról Hege-
dűs András főigazgató tartott 
megemlékezést. 

« KÜLFÖLDI 
VENDÉGSZEREPLÉS 

Szeptember 26-án Csehszlová-
kiába utazott a Juhász Gyula Ta-
nárképző Főiskola énekkara, ze-
nekara és tánckara. A nyitrai 
Pedagógiai Főiskola művész-
együttesével közösen összeállított 
műsorukról Pozsonyban televíziós 
felvételt készítenek, amely képet 
ad a két baráti felsőoktatási in-
tézmény kapcsolatairól. A szege-
di delegáció vezetője Hegedű» 
András főigazgató, a művész-
együtteseket dr. Mihálka Györg% 
és Monoki Lajos vezényli a tur-
nén. 

« ELŐADÁSSOROZAT 
i 

Az emberi élet legjellemzőbb 
vonása a társadalmi jelleg. Ezt a 
tényt felismerve, jöttek létre 
mindazok a tudományok, ame-
lyek az ember és a társadalom 
sokrétű kapcsolatrendszerét hiva-
tottak feltárni. Ezek között M 
különös jelentőséget nyert napja-
inkban a szociálpszichológia, 
amelynek eredményeit és hasz-
nálhatóságát mind többen kezdik 
felismerni és kipróbálni a gya-
korlatban. A Szegedi Orvostudo-
mányi Egyetem agitációs-propa-
ganda munkacsoportja ezt felis-
merve, szociálpszichológiai elő>-
adássorozatot indít meghívott 
reprezentatív előadók közremű-
ködésével. Az első előadásra ok-
tóber 10-én este 6 órakor kerül 
sor, Garai László tartja, Motivál-
tak-e a társadalmi változások? 
címmel. A további programban 
Mérei Ferenc (Kossuth-díjas): A 
közösségek rejtett hálózatáról, 
Buda Béla (pszichiáter) pedig oz 
orvosi szociálpszichológia köréből 
tart előadást. Hankiss Elemér 
(Irodalomtudományi Intézet) és 
Erdős Ágnes (pszichológus) neve 
is az előadók listáján szerepeL 
Az előadások helyét és időpont-
ját még nem jelölték ki a ren-
dezők. 

A témában való előzetes tájé-
kozódás megkönnyítésére az 
agit.-prop. munkacsoport minden 
előadás előtt rövid ismertetőt ad 
majd ki, amelyben szerepelni fog 
az eldbdó munkássága, témájá-
nak lényege és néhány alapf»> 
galom. 

A hallgatók képviselői 
Szeptember 23-án délután, az 

Apáthy István kollégium társal-
gójában az évfolyamok alapszer-
vezeti taggyűlésein választott 
küldöttek adtak egymásnak ta-
lálkozót. A küldöttértekezleten, 
amelyet dr. Pálmai Pallag Lajos, 
oktatói-dolgozói KISZ-titkár ve-
zetett megjelent: dr. Kata Mi-
hály adjunktus, az MSZMP 
Gyógyszerésztudományi Kari 
alapszervezetének titkára és dr. 
Tényi Mária egyetemi tanár, az 
Általános Orvostudományi Kar 
dékánhelyettese. 

Első napirendi pontként Orcsik 
István, IV. éves gyógyszerészhall-
gató, Hudák János, IV. éves or-
vostanhallgató és Fj Kiss Zsu-
zsanna, VI. éves orvostanhallga-
tó, a kari és egyetemi tanácsok-
ban végzett képviseleti munkáról 
számolt be a hallgatóságnak. Ez-
után a küldöttek megválasztották 
az egves tanácsok tisztségviselőit. 
A választások eredményeként az 
Egyetemi Tanács tagja lett: dr. 

Gáspár László, a SZOTE KISZ-
bizottságának titkára, tisztsége 
alapján, Varga László, V. éves, 
Székely Judit, III. éves, Hra-
bovszky Róbert, V. éves orvos-
tanhallgatók, valamint Orcsik 
István, IV. éves gyógyszerész-
hallgató. Az Általános Orvostu-
dományi Kar Kari Tanácsának 
tagjai: Hudák János, IV. éves 
orvostanhallgató, a kari KISZ-bi-
zottság titkára, tisztsége alapján, 
Hajnál Ferenc, VI. éves, Zákáng 
József, II. éves, Altorjay István, 
III. éves, Bende János, V. éves, 
Pál Attila, VI. éves orvostanhall-
gatók és Fcrber Ferenc, IV. éves 
fogorvostanhallgató. A Gyógysze-
résztudományi Kar Kari Taná-
csának tagja lett: Orcsik István, 
IV. éves gyógyszerészhallgató, a 
kari KISZ-bizottság titkára tiszt-
sége alapján, valamint Szontágh 
Melinda, III. éves és Tóth Zsu-
zsanna, III. éves gyógyszerész-
hallgatók. 
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Harminc esztendő egy ember életében nagy idő, épp elég ahhoz, hogy egy új 
nemzedék a társadalom szervezetében a legfőbb alkotó erővé nőjön; elég ahhoz, 
bogy egy nemzedék átadja helyét az újabb, feltörekvő generációnak. 

Egy ország, nemzet életében; a történelemben egy emberöltő kis idő. De na-
pok, hetek is elegendők világot átformáló események lezajlásához. Forradalmi kor-
szakváltás után e történelmileg oly rövid idő is a fejlődés, a haladás rendkívüli mér-
tékének lehet szülője. 

A harminc év előtti események immár történelmi távlatba kerülve reális értéke-
lést nyernek. „1944. október 11-én hajnalban a szovjet csapatok: a 2. Ukrán Had-
sereg egységei ellenállás nélkül elfoglalták a várost; Szeged fölszabadult. Másnap a 
polgármesterhelyettes fölhívása a rend fenntartásáról, a munka folytatásáról, az 
üzletek kinyitásáról szólt." A történelemkönyvek lapjai így őrzik az események 
emlékét. 

Az ország nagy része még véres, zavaros napok, hónapok elé nézett, de Szege-
den, az ország első szabad nagyvárosában a romok között megindult a mindennapi 
élet Az a harminc év előtti hétköznap ma természetesen ünnep. Akkor legfeljebb 

1944. októbere: az egyetemi épületek többsége romokban. A város 
képéhez jellemzően hozzátartozó klinikasor egy része és környéke 
bombáktépte roncs. Közös megemlékezés 

1974, októbere: Szeged és a környék betegellátását újjáépített klini-
káink a legmodernebb gyógyászati segédeszközökkel szolgálják. 

Az egyetemi, főiskolai hallgatók, oktatók több ezer órás megfeszített 
munkával védték a legutóbbi fenyegető katasztrófa, az 1970-es nagy 
árvíz ellen Szegedet. 

Az egyetemek fennállásának 50. évfordulóját az egész város magáé-
nak érző jubileumként ünnepelte. 

Szeged felszabadulásának 30. 
évfordulója alkalmából szeptem-
ber 30-án délután a Szemészeti 
Klinika tantermébe^ ünnepi 
ülést rendezett a Szegedi Orvos-
tudományi Egyetem és az Odesz-
szai Pirogov Orvosi Akadémia 
Tudományos Bizottsága, valamint 
a Magyar—Szovjet Baráti Társa-
ság Orvosegyetemi Tagcsoportja. 
Az ünnepi ülést megelőzően dr. 
Kulka Frigyes, klinikai rektor-
helyettes megnyitotta az MSZBT 
Orvosegyetemi Tagcsoportja ál-
tal rendezett fényképkiállítást, 
amely azt mutat ja be, hogyan 
fejlődött az egyetem a felszaba-
dulás időpontjától napjainkig. 

Az ünnepi ülést dr. Szontágh 
Ferenc rektor nyitotta meg. Kü-
lön köszöntötte a megjelent szov-
jet vendégeket, az odesszai test-
véregyetem küldöttségének tagja-
it; M. P. Babov professzor rek-
torhelyettest, Ny. V. Karaman 
professzort, a párt vb titkárát, 
V. 1. Kulasenko professzort, kli-
nikai igazgatót, V. F. Lipovszki) 
tanszékvezető professzort és L. I. 
Zvolszki) docénst. Ezt követően 
dr. Huszák István egyetemi tanár 
tartotta meg ünnepi visszaemlé-
kezését. 

„Mint az események aktív 
résztvevőjének, az én megtisztelő 
feladatom, hogy az orvosegyetem 
vonatkozásában áttekintést adjak 
egyetemünk történelmének kere-
tében 1944. október 11-e és az 
azt követő idők- jelentőségéről. 

• Bevezetésül — mondotta dr. Hu-
szák István — máris megállapít-
ható, hogy az egyetem életében 
minőségi és mennyiségi változá-
sok következtek be. A nevelő és 
kutató munka szélesmedrű és 
sodrású folyam lett azzal, hogy 
demokratizálódott. Kapui kitárul-
tak a nép széles rétegei felé, az 
ország eddig sohasem látott ösz-
szegeket áldozott, már a szűkös 
anyagi körülményeink között is, 
hogy ezen legfelsőbb kulturális 
intézményeink a szocialista épí-
tés érdekei szerint magas szintre 
fejlődhessenek. A régivel szem-
ben egy ú j viszony jött létre az 

>! állam és felsőoktatási intézmé-
nyeink között, ezek szerves al-
kotórészeivé váltak az államnak." 

Az új célkitűzésekről 
Ezen »változások megvilágítása 

érdekében az előadó foglalkozott 
az egyetemnek, mint sajátságos 
funkcionális rendszernek «a jel-
lemzőivel, produktivitását, haté-
konyságát befolyásoló tényezők-
kel. Az egyetem feladatairól, cél-
jairól a következőket mondta: 
„Az egyetemek állami szintű fel-

adatai közé tartozik a szellemi 
vezető-nevelőréteg képzése, a tu-
dományos kutatás és a tudomá-
nyos kutatók nevelése. Az alkal-
mazott tudományok területén, ál-
lami feladatok gvakorlati meg-
valósításában tanácsadás, kivite-
lezéséhez szükséges módszertani 
elvek kidolgozása stb. Az orvos-
tudományi egyetemen a korsze-
rű gyógyítás elveinek, módszerel-
nek megadása, a betegek ellátása 
stb. Ezen utóbbinál fogva az or-
vosi egyetemekre sokkal több te-
her nehezedik. Nemzetközi vo-
natkozású feladatai: az orszátt tu-
dományos kapcsolatainak fejlesz-
tése, a tudományfejlesztés érde-
kéhen szükséges Ínformációk 
gvűltése. 

Az eevetemek funkcióiában a 
legdöntőbb szereoet a célokat ki-
tűző, feladatokat meeoldó ember 
játssza. Ennek kvalitásaitól, rá-
termettséfétől függ, beosztása 
naevsá^Atól füetcően. sokminden. 
A tan«7*VI. ervetemi veretők. a 
kádernnlitlfrávnl towlnlkorók 1*8-
nehez^hh feladnto a t'idow»<«*vok 
leénvM «»érint a 
s™>m*lv«k ViváTnsTt.Ssa. munfca-
és életfeltételeinek olyan fokú 

biztosítása, hogy hatékony tagjai 
lehessenek egy kutatómunka-
együttesnek. Oktatómunkánkat 
illetően kialakult az a helyes né-
zet, hogy az alkotó-, kutatómun-
kát végző emberek a legalkalma-
sabbak arra, hogy egy-egy tudo-
mányág alapvető jelenségeit, ösz-
szefüggéseit Ismerve, világítsák 
meg a dolgokat. Csak így fej-
leszthetjük az emberek alkotó 
gondolkodási készségét. Lexikon-
tudás helyett gondolkodásra 
késztető tudásanyagot plántál-
junk beléjük, így válhatnak szak-
területükön alkotó emberekké." 

A következőkben dr. Huszák 
István áttekintést adott a szege-
di ¿egyetem felszabadulás előtti 
és utáni korszakának fejlődéséről. 

Visszatekintés 
„1872-ben alapíttatott Kolozs-

várott. Kolozsvári korszakában a 
többi egyetemek között a legvi-
rágzóbb volt, a tudomány és a 
társadalmi haladás számos kép-
viselője tanított itt. Sok haladó 
gondolkodású vezetőt adott az 
országnak. Az első világháború 
következménye folytán, az egye-
tem elhagyni kényszerült Kolozs-
várt, és ekkor Szeged fogadta be. 
Az akkori idők társadalmi, poli-
tikai viszonyait jellemzően írja le 
Németh László: „A Tanácsköz-
társaság bukását követő ellenfor-
radalom elsikkasztotta a magyar 
forradalmat a Habsburg császár 
nélkül, de súlyosabb formában a 
Habsburg-Magyarország marad-
ványait restaurálta. Kisképessé-
gű, anakronizmust jelentő réteg 
kormányozta az országot." Ebben 
a szellemi légkörben, az ország 
igen szegényes viszonyai között 
Szegeden szétszórt szükségépüle-
tekben kezdődött meg az ideköl-
tözött tanárok egy részének ve-
zetésével az egyetemi élet. Talán 
nem is véletlen, hogy az ú j em-
beri világot vágyó szellem éppen 
ezen hányatott életű egyetem 
gondolkodó, töprengő oktatóiban 
érlelődött. A 30-as években a 
mindinkább faslzálódó országban 
nyíltan merték hallatni szavukat 
és nyomukban a fiatalok is. Itt 
bontakozott ki József Attila köl-
tészete, itt élt Radnóti Miklós. 
Itt tanult Erdei Ferenc, Ortutay 
Gyula, akik a felszabadulás után 
az ország vezetői lettek. Itt kap-
ta Nobel-díját 1937-ben világhírű 
tudósunk Szent-Györgvl Albert, a 
nagyrészt Szegeden végzett kuta-
tási eredményei alapján. Az 1930-
as évek szegedi egyeteme dacára 
a sok nehézségnek, káros szelle-
mi behatásnak, viláaszinten Is 
neves egyetem volt. Olyan tanít-
ványokat nevelt, hogy azokkal a 
(elszabadulás után nem volt túl 
nehéz az egyetemi életet elkez-
deni. 

Szovjet segítséggel 
1944. október 11-e nemcsak a 

város, hanem az egyetem törté-
netében Is a legfontosabb határ-
kő. Amit ma alkotunk, e nap 
egyenes következménye. 

A mindennapi élet feltételeinek 
megteremtése után kerülhetett 
sor ú j életcélok számára az ala-
pokat lerakni. Tanítványaink és 
az emberek lelkébe ú j szellemi 
magvakat ültetni, melv növeked-
ve majdan képessé teszi őket ar-
ra, hogy egy út szellem világa 
szerint az úl társadalmi rend 
hasznos taeialvá vállnnak. Klu-
bokat szervertünk úisá«HlrU«k»t 
írtunk, az aktuális ornW*mnk 
mellett foglalkoztunk n lövő ki-
alakítanának naffv k«t,-<1As<»iv»t is 
TAr««ri»Trni reni*«t tö-
rekvésekben n* Itt HTOV-
|«»t n«r»nesnMr«í«» VatnnAI anlr 

nvtlttnHafc. anM írtVlP. 
tő Is. hiszen a t*r»aH«»lnmAnft<i<i 
és az élet szervezésének területén 

sokkal több tapasztalattal rendel-
keztek, mint az itt élők. 25 éve 
megalakult a Magyar—Szovjet 
Baráti Társaság, amelynek kere-
tében megismerkedhettünk a 
szovjet társadalomépítés, tudo-
mányuk és technikájuk világával. 
A marxista tudományok számára 
teremtett tanszékek munkáján 
keresztül idősebb és fiatalabb ge-
nerációk egy újrendszerű világ-
szemlélettel ismerkedhettek meg, 
mely nem a pesszimizmusra ne-
vel, hanem bemutatja, hogy az 
ember által alkotott világban el-
sősorban maga az ember felelős 
a történésekért, nem pedig a 
külső megfoghatatlan, vagy misz-
tikus erők. 

Az ú j világ felé haladás folya-
mata sokkal bonyolultabb, mint 
egy régi folytatása, így érthető, 
hogy a célok eléréséhez szüksé-
ges utak keresésében sokszor té-
vedtünk. Így volt ez egyetemünk 
életében is. Felmérve a felszaba-
dulás utáni fejlődésünket, mégis 
büszkeséggel kell megállapítani, 
hogy a társadalomalakulás fázi-
saiban jelentkezett kisebb-na-
gyobb nehézségek ellenére az 
egyetem úgy tudta funkcióját ön-
tevékenyen betölteni, szélesebb 
látókörű kollegák együttműködé-
se folytán, hogy ezen problémá-
kat alig érezte meg. Ez legföl-
jebb csak lassíthatta, de nem 
törhette meg, azt az irányvona-
lat, mely meghatároztatott: a de-
mokratikus fejlődést. Ha nem is 
mindenki számára szembeötlő 
vívmányok jelzik a fejlődési fo-
lyamatot. amely most is tart, 
mégis óriási utat tettünk meg és 
nem szégyenkezhetünk, hogy 
nem jól sáfárkodtunk az ország 
javaival. Mind magasabb és ma-
gasabb szinten tudjuk ezeket ok-
tató-nevelő és tudományos mun-
kánk eredményeinek gyümölcsei-
vel viszonozni." 

Barátaink köszöntője 
Az ünnepi beszéd elhangzása 

után a szovjet küldöttség nevé-
ben Ny. V. Karaman felolvasta 
az Odesszai Orvosi Akadémia 
rektorának, pártbizottságának, 
társadalmi szervezeteinek, elő-
adóinak, diákjainak és munka-
társainak legszívélyesebb üdvöz-
letét és jókívánságait: „ . . . n a p -
ról-napra erősödnek a baráti 
kapcsolatok és az együttműködés 
intézeteink között a szocialista 
egészségügy feladatainak megol-
dása terén, amelyek segítik közös 
ügyünket, a tapasztalatokban és 
tudásban való kölcsönös gyara-
podást. A szovjet és a magyar 
nép a szocialista országokkal egy 
családot alkotva harcol a világ-
békéért, az emberiség szép jövő-
jének felépítéséért — a kommu-
nizmusért. Ezekben az ünnepi 
napokban kívánunk önöknek ú j 
sikereket a testvéri magyar nép 
egészsége védelmében kifejtett 
nemes munkájukban, a népet, a 
szocializmus ügyét szolgáló orvo-
sok képzésében, az orvostudo-
mány fejlesztésében." Majd dr. 
Szontágh Ferenc rektornak át-
nyújtotta a küldöttség ajándékát, 
az 1905-ös forradalom legendás 
Patyomkin páncélosának makett-
jét. 

Ezek után D. M. Babov köszön-
tötte az ünnepség résztvevőit. El-
mondta, hogy látogatásaik során 
meggyőződtek a tudományos ku-
tatómunka, az oktatás magas 
színvonaláról. Arról az eredmé-
nyes fejlődésről, melyet egy em-
beröltő alatt a népi hatalom biz-
tosított a szegedi egyetemnek. 
Végül dr. Szarka János nyelv-
tanár felolvasta Babov pro-
fesszor előadását az odesszai or-
vosi akadémia történetéről, ku-
tatási területeiről és oktató-neve-
lő munkájáról. 
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sejteni lehetett, hogy micsoda távlatot nyit a felszabadulás. Ma már elfogulatlanul 
egyértelműnek, egyirányúnak tűnik az akkori, azzal megindult események sora. 

A felszabadult várossal együtt kezdett éledni, majd fejlődni az egyetem, mely 
a nehéz napokban nem egy kiválósága által megőrizte példamutató szerepét. S az-
óta is hű tükre egymásnak a város és az egyetem, pontosabban (mivel idővel a fej-
lődés így szabta) az egyetemek és a főiskolák. Hogy a szorosabb viszonyt, az erő-
sen megkötött összetartozást érzékeltessük, azt kell mondani: bizonyos mértékben 
meghatározzák egymást. Éppen ezért sikerekben és problémákban osztoznak. Együtt 
éltek át nagyszerű eseményeket, eredményeket és embert lealacsonyító dolgokat, 
csöndesen munkáló éveket és a hétköznapok forradalmát együtt és egymásért szol-
gálják. A város mostani ünnepe a mi ünnepünk: oktatóké, dolgozóké és hallgatóké. 

A Szegedi Egyetem valóban szerény eszközökkel, egyszerűen: blickfang és fö-
lös pátosz nélkül köszönti a szűkebb pátria felszabadulásának e kerek évszámú ün-
nepét: jubileumát. Képsoraink és cikkeink felidézik a múlt egyes állomásait, de nem 
a jóleső elrévedezés okából, hanem azért, hogy jelenünk és részben jövőnk perspek-
tívájához találjon el minden olvasónk e háromoldalas, nem ünnepi külsőségű, de 
ünnepi tartalmúnak szánt összeállításában, vagy annak nyomán. 

A k ö z m ű v e l ő d é s é r t 
A társadalmi haladás folya-

matában egyre gyorsabban nö-
vekszik a tudományok szerepe. A 
tudományok terjesztésével szem-
ben támasztott igények is foko-
zódnak. A TIT-nek mint a tu-
dományterjesztés és népszerűsí-
tés társadalmi szervezetének te-
vékenysége iránt az igény növek-
szik. Városunk jelentős évfor-
dulója alkalmából amikor szá-
mot adunk a 30 év számos ered-
ményéről, vessünk egy rövid pil-
lantást a társadalmi haladás 
egyik lényeges részterületére, a 
Társulat munkájára. Ebben ho-
gyan vesznek részt Szeged fel-
sőoktatási intézményeinek okta-
tói és hallgatói? A TIT Csongrád 
megyei szervezetének elnökével, 
dr. Kiszely György egyetemi ta-
nárral és a szervezet megyei tit-
kárával, Molnár Zoltánnal be-
szélgettünk e kérdésről. 

— A 33 tagú megyei elnökség-
ben az értelmiségnek szinte min-
den rétege képviselve van. A 
képviselt szakmák és tudomány-
ágak sokszínűsége egyik biztosí-
téka annak, hogy az elnökség ké-
pes a tematikailag, formailag és 
módszertanilag változatos tudo-
mányos ismeretterjesztés irányí-
tására. A Csongrád megyei el-
nökségben 11 egyetemi és 3 fő-
iskolai tanár tevékenykedik. 
Azon ismeretterjesztési formák, 
amelyekben egyetemünk és fő-
iskolai oktatóknak kiemelkedő 
szerepe van, a következűk: nyári 
egyetem, szabadeg£etei$ számos 
előadást tartanak a szakszervezet 
fórumain, résztvesznek a közép-
káder képzésben, nagyon sok 
munkásakadémiai előadó kerül 
ki közülük. Rendkívül jelentős-
nek tartom, hogy a megye több 
városában; kollégiumokban, 
KISZ-klubokban is tartanak elő. 

adásokat. De megemlíthetem a 
különböző komoly programmal, 
nagy résztvevői létszámmal mű-
ködő tanfolyamokat Is. A szak-
osztályok előadói konferenciáján, 
ahol a nem pedagógus előadókat 
a metodikával ismertetik meg, 
igen nagy szerepe van a felsőfokú 
tanintézmények oktatóinak. 

A párt az utóbbi években fo-
lyamatosan napirendre tűzte a 
kulturális élet különböző terüle-
teit. Megszületett már a Tudo-
mánypolitikai irányelvek doku-
mentuma, az oktatáspolitikai KB 
állásfoglalás, az Ifjúsági Tör-
vény, s legutóbb a közművelődé-
si határozat. Az ezekbe foglalt 
célkitűzéseket, irányokat a tár-
sulat magáénak vallja, proble-
matikájuk beépül a TIT temati-
kájába. 

Az egyetemi oktatók, a p ro . 
fesszoroktól a tanársegédekig a 
felnőttoktatás dolgozói, a fel-
nőttek nevelői. A TIT-ben első-
sorban felnőttoktatás folyik, 
aminek más a didaktikája, peda-
gógiája, mint az alsófokú okta-
tásnak. Bár igen komoly munkát 
végeznek a Társulatban a közép-
iskolai és az általános iskolai 
tanárok, a fentebbi szempont 
alapján az egyetemi, főiskolai 
oktatók előnyben vannak. 

— Csongrád megyében körül-
belül 10 ezer diplomás van, 10 
százalékuk vesz részt a Társulat 
munkájában: megyei szerveze-
tünknek ezer tevékeny tagja 
van. Ez első pillanatra magas 
számnak tűnik, valójában továb-
bi igény mutatkozik az aktív ta-
gok számának növelésére. Hi-
szen például az elmúlt oktatási 
évben is 8360 előadást tartottunk, 
ez országosan kiemelkedő ered-
mény. 

Hozzá tartozunk... 
Nyáron látszólag egy-két nap 

•latt mindig alaposan megválto-
zik Szeged belvárosának képe, az 
Ünnepi Hetek átalakítja az ut-
cák, terek megszokott hangula-
tát. Szép számmal érkeznek a 
vendégek; egyre több és változa-
tosabb az idegen szó, az idegen 
rendszám, tájékozódni kívánó 
bel. és külföldiek szólítják meg 
az embert. Ez az ünnepi külső 
szeptember elején látszólag ismét 
hirtelen el is tűnik. Ugyanakkor 
a Dóm téren, az Aradi vértanúk 
terén, a Dugonics téren, a Kárász 
utcán, vagy a Széchenyi téren, 
mindennapi utamon járva, egyre 
több az ismerős arc, egyre töb-
ben köszönnek rám. A mozikban, 
könyvtárakban, a villamoson, 
könyvesboltokban, vagy éppen a 
Gödör étteremben újból megje-
lennek az egyetemisták, főisko-
lások. S az újabb nyári szezonig 
a hallgatók jellegzetes csoportjai 
népesítik be, 6őt „uralják", az 
egyetemek, főiskolák környékét. 

Amit eddig elmondtam, nem 
Í6 eredeti, nem is a leglényege-
sebb; ez csupán külsőség. Nem 
lehet elhallgatni a következő 
kérdést. A város, amely évenként 
körülbelül kilenc hónapra otthont 
ad a hallgatóknak, valójában 
mennyire tartozik hozzájuk. Hány 
hallgatóban ébreszt Szeged vá-
gyat az ittmaradásra, amikor 
ideiglenes otthon helyett tartós 
lakhelyet keresnek? Egyáltalában 
milyen „otthont" ad ez a város 
a hallgatóknak (kollégiumok, al-
bérletek), akik által büszke cí-
met is visél: szerte az országban 
úgy ismerik a népdalból mint 
„hírős várost", természeti adott-
ságánál fogva mint a „napfény 
városát" és mint egyetemi vá-
rost. Szándékosan ismétlem, 

hogy Szeged „egyetemi város" és 
itt nincs jól elkülönített „Egye-
temváros", anjit néha hiányolnak 
a diákok. Megvan tehát a lehető-
ség, hogy az egyetem (itt most 
az egyetem „társadalmát" értem) 
szorosan együtt éljen a várossal, 
amíg benne él. Ne egyszerűsít-
sünk és ne legyünk egyoldalúak; 
nem arról van szó, hogy a vá-
ros felkínál több-kevesebb, jobb-
rosszabb lehetőséget a kulturáló-
dás, spoftolás, szórakozás terén, 
és az „egyetemista urak" elfogad-
ják azokat. Sajnos, a hallgatók 
egyrészét (nem tudom hány szá-
zalékát) jogosan lehet érdekte-
lenséggel vádolni, mivel mindent 
készen óhajtanak megkapni. Ez 
nem megy. Szellemileg és fizi-
kailag is meg kell dolgozni pél-
dául azért, hogy tényleges és 
tartós rétegkapcsolatok alakulja-
nak ki Szeged fiatalságán belül. 
Kétségtelen, hogy az egyetemi 
ifjúság jórészt önmaga által zárt 
világban él s csak félsikereket 
ért el ennek megoldásában. 

Nincs kimerítő listám javasla-
tokból, hogy ml oldja föl ezt .a 
zártságot. De van példám arra 
elég, hogy az egyetemisták tettek 
eddig is valamit a városért: tár-
sadalmi munkák, építőtáborok, 
iskolák, kollégiumok, üzemi 
KISZ-szervezetek patronálása — 
ezek jelentenek igazi kapcsolatot. 
Négy-öt-hat élményszegény év 
nem múlik el hatástalanul. Az 
egyetemista főként könyvek kö-
zött, olvasmányélményekben él. 
Másra, többre volna szükség 
Nem álcselekvésre, tettekre; nem 
álélményekre. Igazi élményekre 
a város életében. Ennek megva-
lósítását végiggondolni nem ün-
neprontás, de kötelesség. 

Cs. A. 

A közművelődési határozat 
előtérbe helyezte a fizikai dolgo-
zók körében folytatott TIT te-
vékenységet. összes rendezvé-
nyeink 51 százalékán fizikai dol-
gozók vettek részt, 15 százalékán 
szellemi dolgozók, 20 százalékán 
tanulók, 14 százalékán vegyes 
volt az összetétel. A tanulók 
megoszlását érdemes megfigyel-
ni; 11,3 százalék általános is-
kolás, 7,2 százalék középisko-
lás, 1,9 százalék egyetemi, vagy 
főiskolai hallgató. 

A közművelődés korszerűsíté-
sét szolgálva feladatunk a nél-
külözhetetlen ismeretek nyújtá-
sa mellett a szocialista életmód-
ra, gondolkodásra nevelés, a kö-
zösségi. szellem, a cselekvőerő, a 
közéleti aktivitás fejlesztése. 
Fontos nevelőfeladatunk van az 
ifjúság körében. Az értelmiség 
körében feladatunk a szakági tu-
dományos tájékoztatás, valamint 
a közművelődési szemlélet kiala-
kítása: a párthatározat nemcsak 
az erre képzett hivatalos intéz-
mények ügye, hanem közügy. 
Feladatunk tovább növelni a 
TIT-tagság számát. A Társulat 
ezért .a jövőben még jobban 
igényli az egyetemi, főiskolai ok-
tatók segítségét. 

Az 1841-ben alapított Termé-
szettudományi Társulat örököse 
(1953-tól Társadalom- és Termé-
szettudományi Ismeretterjesztő 
Társulat, 1958-tól mai nevén) a 
Tudományos Ismeretterjesztő 
Társulat fejlődése ma tehát szo-
rosan együtt halad társadalmun-
kéval, a hallgatók Igényeitől és a 
vezetők, előadók munkájától füg-
gően minden évben igyekszik 
megújulni, hogy eleget tegyen a 
társadalmilag rendkívül fontos 
nevelői feladatainak 

— csokonai -r 

Szegedért 
Szeged város felszabadulásá-

nak 30. évfordulóján a tudomány-
egyetem, a főiskola diákjai is, 
nagyon sok üzem, intézmény dol-
gozóihoz hasonlóan a kiemelkedő 
ünnep »tiszteletére vállalást tet-
tek. ősszel, amíg a jó idő tart, 
hagyományosan társadalmi mun-
kában vesznek részt az alapszer-
vezetek, évfolyamok. Ezek az ak-
ciók most talán még több lehe-
tőség közül választanak munka-
alkalmat, mint egyébként. A vá-
ros október U-I felszabadulási 
ünnepére adják át az újszegedi 
sportcsarnokot. Az építkezés le-
geslegutolsó szakaszában szep-
tember 28-án a JATE mintegy 
ötven hallgatója segitkezett itt. 
Szombaton délelőtt és délután 
egyaránt 4 órát dolgoztak itt 
azok a TTK-sok, akik a KISZ 
bizottság felhívására jelentkez-
tek. 

Ezt az első felajánlást több 
másik követte. Röszkén társadal-
mi munkában fog felépülni egy 
óvoda, ebben az egyetem KISZ-
szervezete nagy részt vállal. A 
JATE újszegedi biológiai épüle-
tében is van még tennivaló ah-
hoz, hogy a tanítás itt is meg-
kezdődhessen. A város egy nagy-
szerű ötlet alapján erdei torna-
pályát építtet Tarjánváros tő-
szomszédságában, a körtöltésen 
kívül húzódó erdősávban. 

A városi tanács felhívására 
társadalmi összefogásból két óvo-
da épül. Az üzemek, Intézmények 
kollektíváival együtt a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola 
KISZ-szervezete is segítséget 
nyújt az óvodák felépítésében 
Az őszi társadalmi munkából 
származó kereset 10 százalékát 
ajánlották fel, ami számításaink 
szerint tízezer forintot jelent. 

Szeged város tanácsa igen 'jelentős anyagi támogatást nyújtott a 
tudományegyetem KISZ-klubjának felépítéséhez. 
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A pedagógusjelöltek főiskolánk rendezte találkozójának a Széchenyi 
tértől Üjszegedig otthont adott városunk. 

Az utóbbi években a JATE KISZ-szervezete építőtáborának sokszás 
résztvevője segit Szeged fejlesztésében. 

Legújabb: a felszabadulási évfordulóra társadalmi munkavállalásokat 
tettek hallgatóink a városért. 

A legközelebbi jövőből: Üjszeged legújabb egyetemi épülete a IATE 
október 18-án felavatásra kerülő biológiai intézete. 
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Két könyv a Városról Múlt, je!en, jövő 
Mi mar csak így í r juk: város, 

pedig a réglek nagy kezdőbetű-
vel: Városként vetették papírra 
Szeged státus-megjelölését, amint 
az 1879. évi nagy árvizet is csak 
Vízként emelgették (pl. a Víz 
előtt és a Víz után fordulatok-
ban, amelyek a sajátos szegedi 
időszámítás kifejezései voltak). 
Mindez már a múlté, a mai köz-
pontosított tömegkommunikációs 
orgánumok által közvetített — a 
helyiek által esetleg csak felerő-
sített — uniformizált nyelvhasz-
nálat nem kegyelmez az ilyen és 
hasonló helyi színeknek, azok 
esetleg a „régi öregek" szójárá-
sában, no meg könyvtári, levél-
tári forrásokban maradnak az 
utókorra. Ezek szóra bírása a 
kutatóember, közkinccsé tételük 
elősegítése pedig az arra hivatott 
intézmények feladata. E két té-
nyező egymásra találásának fel-
tételei — amint az a múlt télen 
a helyi sajtóban lezajlott, igaz 
lezáratlanul hagyott eszmecseré-
ből is kicsengett — a Tisza e 
tájékán kevésbé biztosítottak, 
mint más vidéken. 

Ezért is örültünk a felvételi 
vizsgák ideje táján annak, hogy 
Péter Lászlónak, a szegedi hely-
ismeret avatott tollú kutatójának 
a felszabadulás közelgő 30. év-
fordulójára egyszerre két könyve 
is megjelent Szeged megyei vá-
ros tanácsa vb igazgatási, ilL 
művelődésügyi osztályának jó-
voltából. A Szeged utcanevei, cí-
mű vaskosabb (390. 1.) kötet ta-
lán kissé keveset ígér az olva-
sónak, noha inkább ez tartogat 
több tudományos felfedezést a 
történetkedvelőknek, a Szeged 
irodalihi emlékhelyei című véko-
nyabb (174. L) könyv — bár 
szakmai kvalitásához nem fér-
het kétség — inkább olvasmá-
nyos jellegű. 

A Szeged utcanevei című mun-
ka két részbői áll. A szerző be-
vezető tanulmányában (Utcanév, 
rendszerünk) előbb a „történeti 
rétegeket" tár ja fel az 1522. évi 
tizedjegyzéktől a török deftere-
ken, a XVIII—XIX. századé tér-
képek vallomásain és az 1848. 
és 1861. évi átkereszteléseken át 
a Víz utáni, az ellenforradalom 
alatti és a fölszabadulást követő 
névadásokig, majd „névtani cso-
portokra" bontva — személyné-
vi eredetű, eseményekre, neve-
zetességekre utaló, földrajzi jel-
legű és helyzetből, jellegből fa-
kadó nevek — elemzi azokat, vé-
gül a rendezésre, fejlesztésretesz 
mértéktartó javaslatokat E he-
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lyütt érdemes kiemelni, hogy a 
147 személynévi eredetű utcane-
vünk közül mindössze 9 van tu-
dósról elnevezve, bár megítélé-
sünk szerint közülük hárman in-
kább történeti-politikai szere-
püknek köszönhetik e megbecsü-
lés t A város és az egyetem fél-
évszázados együttélésének árny-
oldalára tartozik, hogy egyetlen 
szegedi professzor nevét sem őrzi 
utcanév. A szerző is csak Győrf-
f y István (1880—1959) és Jancsó 
Miklós (1903—1966) professzorok 
nevének ilyképpen való megörö-
kítésére tesz indítványt. 

Egyébként örvendetes, hogy a 
szerző javaslatai — legalább 
részben — meghallgatásra ta-
láltak az utcanevek mostani ren-
dezése során: pl. a Sóhordó utca 
is visszakapja patinás nevét, 
amely így a legöregebb lesz a 
városban, hiszen már az említett 
1522. évi dézsmajegyzékben is 
szerepelt (Utcanevek egységes 
rendszerben. Délmagyarország; 
1974. aug. 16^. 

A kötet izgalmasabb része az 
az Utcanévtár, amely betűrend-
ben közli valamennyi szegedi — 
már megszűnt vagy megváltozott 
és a ma is élő — utcanév erede-
tét, történetét Tiszteletre méltó 
teljesítmény! A szerző egyébként 
a térképek mellett bőven merí-
tett a régi hírlapokból, kisebb, 
részben a korábbi feldolgozások-
ból és használta a levéltári for-
rásokat is. 

Mivel nem csupán utca és tér 
neveket, hanem út és városrész-
neveket is ad, kár volt figyel-
men kívül hagynia Győrffy 
György Az Árpád-kori Magyar, 
ország történeti földrajza I. k. 
(Bp., 1963.) c. munkájának-a Sze-
gedre vonatkozó részét (901— 
902. I.), amelyben a város első 
— a fenti tág értelemben vett — 
utcanevei találhatók. E szerző 
egy XIV. század elejei oklevél 
alapján említést tesz a Felsővá-
rosra utaló ,Jelsö vásárról" (in 
superiori foro de Zeged), vala-
mint egy 1332. évi oklevélből 
idézi a „budai nagy útra" vonat-
kozó passzust (magnam v i a m . . . 
de Buda). Ha ez utóbbi azonos a 
későbbi hasonló nevű utcával, 
ami igen valószínű, akkor teljes 
bizonysággal megállapítható, 
hogy annak neve nem személy-
névi, hanem földrajzi névi ere-
detű. E kis kiegészítésen túl még 
csupán az újszegedi Sepsi utca 
esetében jegyezzük meg, hogy a 
nevét minden bizonnyal az egy-
kori Háromszék Sepsiszékéről, 

azaz nem Sepsiszentgyörgy vagy 
más helysHg, hanem egy közép-
kori törvényhatóság megjelölésé-
ből kapta, amint e lehetőségre 
egyébként a Kézdi utca esetében 
(Kézdiszék) maga a szerző is 
irtai. Az ilyen kérdések eldönté-
se persze már az szakkritika fel-
adata. 

Ízelítőül álljon itt néhány, ma 
már eltűnt szegedi utcanév (zá-
rójelben a mai elnevezése): Csö-
pörke (Ady Endre tér); AI Gyevi 
utca (József Attila sugárút); 
Arokhát, bíró utca (Dugonics v. 
Teleki u.); Csillag sánc; Epres-
kert utca (Damjanich u.); Fazék-
szer; Fehér Ló utca (Hét vezér 
és Madách u.); Fekete Sas utca 
(Bajcsy-Zsilinszky u.); Fő Piacz 
(Klauzál tér, Széchenyi tér, Vic-
tor Hugó u.); Gárgyán köz; Hó-
hér telek (gázgyár); Kacsa fé-
szek; makai piac (Roosewelt tér, 
Móra kert); Nagy utca (Oskola 
a. ?); Sutu utca (Szabad sajtó 
u.). A város Víz előtti hely rajzát 
egyébként az 1850-ből származó 
Bainville-féle térkép kitűnő rep-
rodukciójából ismerheti meg az 
olvasó. 

A Szeged irodalmi emlékhelyei 
című kötet az íróknak és tudó-
soknak otthont adó Közművelő-
dési Palotából (ma Somogyi 
könyvtár és Móra Ferenc Múze-
um) kiindulva és oda visszaér-
kezve nyújt képet a szegedi vagy 
itt megfordult írók, költők, mű-
vészek és tudósok születési, lakó, 
tartózkodási, illetve temetkezési 
helyeiről. Az alcímek és a kép-
zeletbeli séta rendjén haladva 
emelünk ki néhány részt: Juhász 
Gyula szülőháza, Radnóti lakása, 
Babits Porvárosban, József At-
tila Szegeden, Kossuth és Bal. 
cescu szegedi kézfogása, A Hét 
vezér utcai Munkásotthon, ame-
lyek a többivel együtt a város 
gazdag, nem csupán a szakma-
beli irodalomtörténészek számá-
ra érdekes művelődéstörténetébe 
nyújtanak betekintést 

A Szegedi Nyomda szép mun-
káját is dicsérő könyveket jó 
szívvel ajálhatjuk az olvasók-
nak, köztük a frissen érkezett 
első éves hallgatóknak, akiknek 
az egyetemen megismerni kívánt 
tananyag mellett illik, tájékozód-
ni annak a városnak a múlt já-
ban és jelenében is, amelynek 
legalább négy-öt évre maguk is 
polgárai lesznek. Péter László 
munkái ehhez jó útitársul szol-
gálhatnak. 

RUSZOLY JÓZSEF 

Vallomások 
Szegedről 
címmel 5 és félszer 5 és fél cen-
timéteres miniatűr könyvvel kö-
szöntötték a város felszabadulá-
sának 30. évfordulóját az újság-
írók és a nyomdászok. A vörös 
műbőrkötéses könyvecskében 
amit F. Nagy István és Sz. Si-
mon István, a Délmagyarország 
szerkesztői válogattak és szer-
kesztettek, Szegedre illő szemel-
vényeket közölnek vezető politi-
kusok, írók, újságírók, tudósok 
vallomásaiból. Kádár János, Ko-
mócsin Zoltán, Erdei Ferenc, dr. 
Münnich Ferenc. Illyés Gyula, 
Ortutay Gyula, Tóth Béla, Mo-
csár Gábor, Simái Mihály, Sipos 
Géza, Szent-Györgyi Albert, Szá-
vay István és mások nyilatkoza-
tai, írásai kaptak helyet a fény-
képekkel, dr. Somogyi Károlyné 
és dr. Ozvald Imre felvételeivel 
gazdagon illusztrált kis kötetben, 
örvendetes, hogy a Vincze 
György tipográfiai és kötésterve 
alapján a Szegedi Nyomda 
MTESZ Miniatűrkönyv Klub 
tagjai által a jubileumra készí-
tett emlékkönyvben helyet kap-
tak intézményeink volt kiváló 
hallgatóinak, oktatóinak írásai 
is. 

„Szeged felszabadulásának 30. 
évfordulója alkalmából vallomá-
sokat gyűjtöttünk egybe a szere-
tett városról, az itt folyó szocia-
lista építőmunkáról, a t á j és az 
ember forradalmi változásairól. 
Ezzel emlékezünk a városkróni-
ka legfényesebb napjára, 1944. 
október 11-ére." — írják a kötet 
bevezetőjében. S amikor most 
emlékezünk és ünnepelünk vala-
mennyiünk számára értékesek, 
hasznosak, további munkálkodá-
sunkhoz újabb lendületét, erőt 
adók a kötetben megjelent írások 
— szeretettel ajánl juk olvasóink 
figyelmébe. 

Városunk felszabadulásának 30. 
évfordulója alkalmából egyete-
meink és főiskoláink gyarapodá-
sáról, létesítmény helyzetéről, a 
fejlesztés terveiről érdeklődtünk 
a legilletékesebbektől, az intéz-
mények gazdasági szakemberei-
től. 

Dr. Bereczki Sándorné, a Ju-
hász Gyula Tanárképző Főiskola 
gazdasági igazgatója kilenc év 
óta tölti be felelősségteljes poszt-
ját. 

— Látványos eredményekről 
nem tudok beszámolni — kezdte 
tájékoztatóját, majd így folytat-
ta : A főiskola 1965-ben bővült a 
Hámán Kató utcai épülettel. A 
régi korszerűtlen létesítmény fel-
újítása költségvetésürfk nagyré-
szét időről-időre csaknem fel-
emésztette. így azután érthető, 
hogy csupán a Topolya-sori 
sportpályával valamint az ú j 
KISZ-klubbal büszkélkedhetünk 
az utóbbi időben. A főiskola há-
rom kollégiumi részlege közül a 
Teleki Blanka a legkorszerűbb. 
Falai között több mint 300 nő-
hallgató korszerű körülményék 

í; 

között készülhet hivatására. Az 
épület homlokzati részének res-
taurálását a jövő évre tervezzük. 
Sajnos, ugyanez nem mondható 
el a Hámán Kató utcai kollégi-
umról. Ezért a következő ötéves 
tervben 450 fős kollégium és 1600 
adagos konyha építését tervezzük 
a Hámán Kató utcai épülettömb-
ben. Ugyanitt kapna helyet az 
új könyvtár és az olvasó is — fe-
jezte be nyilatkozatát dr. Berecz-
ki Sándorné. 

Balog István, a József Attila 
Tudományegyetem gazdasági fő-
igazgatója a következőkben szá-
molt be az egyetem épülő, vala-
mint tervezett beruházásairól: 

— Az Y-alakú biológiai tömb 
egyik szárnyának építkezése be-
fejeződött. A Rózsa Ferenc sugár-

A felújított József Attila Diák-
otthon egyik szobájának részlete. 
(Fotók: Kun Sándor) 

út és a Jobbfasor közötti terüle-
ten levő épület átadására október 
18-án kerül sor. Szakemberek 
előzetes kalkulációja alapján 220 
millió forintos nagyságrendű be-
ruházásról van szó, amely a bio-
lógiai tanszékeknek — biokémiai, 
mikrobiológiai, genetikai, állat-
élettani — lesz majd a központ-
ja. Az Árpád téren az általános 
iskola egyik szárnyában helyez-
zük el a kibernetikai laboratóri-
umot. Ide kerül majd a korszerű 
R 40-es típusú számítógép. A 
gépterem megépítésének költsége 
6 millió forint. A közel 60 millió 
forintnyi értékű számítógép szál-
lítását ebben a hónaiban kezd-
Hík meg. Jól bal fid az Ánrilis 4 
nt'ftn a ^á^vári K-'iro rjvakorl'S 
Álta'ános Iskola ¿n't^se. A 12 
tantermes iskola terveiben egy 

korszerű tornaterem is szerepel. 
— A gazdasági főigazgató öröm-
mel újságolta, hogy várhajtóan az 
eredeti határidő előtt négy hó-
nappal — 1975 szeptemberében 
— átadják rendeltetésének a lé-
tesítményt. 

A Móra Ferenc kollégium 
szomszédságában épül a 6000 
fős előkészítő és 1000 fős befe-
jező konyha. A 30 millió forintos 
tételű beruházás átadási határ-
ideje 1975. december 31. Bizonyá-
ra örülnek a hírnek a Móra Fe-
renc és a Hermán Ottó kollégi-
um lakói: az épületek közötti 
területet tavasszal parkosítani 
fogjuk, s ugyanekkor sportpályák 
kialakítására is sor kerül. Már 
épül a Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola és egyetemünk közös 
beruházásában az ú j kazánház. 

Az elkövetkező 10 év terveit 
Uletően a gazdasági főigazgató 
ezeket mondta: 

— A következő ötéves tervben 
szeretnénk a biológiai központ 
építését folytatni. Az Y-alakú 
épület másik két „szárának"* va-
lamint a központi magnak az 

építése egyelőre még várat ma-
gára. Elkészült viszont a közpon-
ti könyv- és levéltár épületének 
tanulmányterve. A létesítmény a 
tervek szerint a város kultúr-
centruma lenne. 

Ha a József Attila Tudomány-
egyetem felszabadulás utáni épít-
kezéseit vizsgáljuk, szembetűnő 
egyfajta aránytalanság: 1970-ig 
tehát 25 év alatt mindössze két 
ú j létesítménnyel — Béke épület 
és Móra Ferenc kollégium — 
gyarapodott egyetemünk; az 
utóbbi öt esztendőben viszont 
egyre-másra emelkednek a kor-
szerű, a tudomány fejlődését az 
oktatást szolgáló épületek, s ez 
igen örvendetes. 

Kocsis András, a SZOTE Gaz-
dasági Igazgatóságának műszaki 
osztályvezető főmérnöke kéré-
sünkre a következőkben számolt 
be a jelen, valamint a távolabbi 
jövő terveiről: 

— A nővérszállás üzembe he-
lyezése a közelmúltban megtör-
t én t A beruházás pénzügyi fel-
használása közel 4 millió forint 
volt. Jól haladnak a munkálatok 
a Sebészeti Klinikán is. Itt a 
földszinti részen a Művese Állo-
más korszerű elhelyezéseinek fel-
tételeit biztosítják, míg az elő-
adóterem fölé két emeletet húz-
tak az építők. A kivitelezővel 
folytatott tárgyaláson ígéretet 
kaptunk, hogy a létesítményt 
még ebben a hónapban, a tan-
termi részt pedig egy hónappal 
később, novemberben elkészítik. 
A Dóm téri oktatási tömb beru-
házási kiinduló adatlapját az 
Egészségügyi Minisztérium 25 
millió forinttal az elmúlt eszten-
dőben jóváhagyta. Az EÜBER-
től nyert tájékoztatás szerint a 
Szegedi Tervező Vállalat ebben 
a hónapban fogja szolgáltatni a 
beruházási programot. Az okta-
tási tömb építési és beruházási 
költsége 75 millió forint. A Vér-
ellátó alközpont beruházásának 
módosított engedély okiratát az 
Egészségügyi Minisztérium 22 
millió forinttal jóváhagyta. A ki-
vitelező képviselőjének tájékozta-
tása szerint az első kanavágásra 
még ebben az esztendőben ser 
kerül. A SZOTE legnagyobb vo-
lumenű beruházása a Központi 
mosoda és kazánház építése. 

Felsőfokú oktatási intézménye-
ink állami- és pártvezetői — 
mint ahogy a fentiekből is lát-
ható — azon fáradoznak, hogy 
az egvetemi és főiskolai oktatás 
t£r«ívi feU<HQ'ei íavuHn"»k. s ez-
Alta' a? fr»l„ó trnr-

városunk rangjához. 
T. I 

1 

„Kun Béla, a joghallgató" 
ö t esztendővel ezelőtt, e lap akkori ünnepi számában (1069: 

14.) az idézett címmel tettem közzé azt az Egyetemi Könyvtár 
Márki-hagyatékából nyeri adat-forgácsok felhasználásával írt 
kit cikkemet, amellyel az addig ismeretlen tények feltárása 
mellett egyetemünknek a kolozsvári előzményekig visszanyúló 
haladó hagyományaira is szerettem volna ráirányítani a figyel-
met. Tudomásom szerint, Kun Bélának az 1903—1904. tanévtől 
az 1907—1908. tanévig terjedő egyetemi tanulmányaira vonat-
kozóan más kutatási eredmények azóta sem kerültek napvilág-
ra, mint ahogyan egy „komoly egyetemtörténeti monográfia el-
készítéséhez nélkülözhetetlen külföldi levéltári kutatások" nél-
kül nem is igen tárhatók fel újabb dokumentumok. 

A Szegedi Egyetem egy példányát, amely a távozó Papp 
Lajos szerkesztő búcsú-száma is volt, mindjárt, megjelenése 
után Kovács Sándor Iván eljuttatta a Kun-családhoz. Nem-
sokkal később, ugyancsak az ő közvetítésével kaptam meg Kun 
Béláné és Hidas Antal leveleit. 

Kun Béláné sz. Gál Irén (1890—1974), a Tanácsköztársaság 
vezetőjének özvegye most hunyt el. E sajnálatos esemény al-
kalmával teszem közzé akkori levelét (1. sz.) — Hidas Antalé-
val együtt (2. sz.), amelyek nem csupán e kis írást, hanem — 
közvetve és kimondatlanul — a Szegedi Egyetem szerkesztését 
is dicsérik. 

R. J. 
1. 

Budapest, 1969. XI. 15. 

Fogadja meleg köszönetemet azért a. szép munkáért, melyet 
Kun Béla emlékének megörökítése és a történelmi igazság ku-
tatása érdekében folytat. 

Ez azért is értékes munka, mert Kun Béla fiatal koráról 
alig kerültek elő olyan dokumentumok, melyek alapul szolgál-
hatnak egy Kun Béla monográfiának a megírására. 

További jó munkát kívánva meleg üdvözlettel 
Kun Béláné 

2. 
I..J 
Fáradozását köszönjük. 
Mértéktartó, nem fecsegő-felületes, és csak adatokra tá-

maszkodó kis írása örömöt szerzett: lelkiismeretes munkát 
végzett. 

A történelemírás mégsem pressó-kávéfőzés, amit gépen, öt 
perc alatt el lehet készíteni gőzzel és főleg — zaccai. 

Reméltük: még rábukkan egv-két értékes adatra és azt el-
juttatja hozzánk is. 

Melegen üdvözli: 
Hidas Antal Bpest, 1969. XI. 14. 

A tudományegyetem új oktatói-dolgozói menzája. 

< 



V 

Gólyaszemmel Nagysikerű bemutató 

Felvettek az egyetemre, sike-
rült! Egyetemi polgár lettem, or-
vostanhallgató. A terv, amelyért 
annyit tanultam, megvalósult hát! 
Hányszor elképzeltem magam-
ban, hogy milyen lesz, ha majd 
felvesznek, ha majd beülhetek 
az előadótermek padsoraiba, ha 
m a j d . . . S most, hogy a kezem-
ben van a „belépőjegy", mégis 
megdöbbenek: tényleg, milyen 
is lesz? 

Valószínűleg "így sóhajtott fel 
társaim többsége, akik, mint én 
is, az egyetem szó mögött na-
gyon is homályos körvonalakat 
láttak — és mintegy válaszként 
jött erre a nagyon kellemes meg-
lepetés a „Gólyaváró". Ez a kis 
füzetecske röviden, de minden 
részterületre kiterjedő alapos-
sággal ismerteti az egyetem fel-
építését, a hallgatók előtt álló 
lehetőségeket, de konkrétan szól 
az egyetemi polgárok kötelessé-
geiről is. Első' soraiban gratulál 
a sikeres felvételihez, majd így 
ozól: „Reméljük és bízunk ben-
ne, hog£ megfelelsz annak a vá-
rakozásnak, azoknak a követel-
ményeknek, amelyet akk№ állí-
tottál magad elé, amikor az or-
vosi és gyógyszerészi hivatást 
választottad". Ezután bemutatja 
egyetemünk KlSZ-szervezetének 
felépítését, majd a beiratkozási 
tudnivalókat közli, s felhívja fi-
gyelmünket számtalan lehető-
ségre; szó van ideológiai-politikai 
munkáról, tudományos diákkör-
ről, a kulturális, külügyi munká-
ról és a sportolásról ie. Az utolsó 
oldalon egy Szeged térkép talál-
ható, amely segítségével bárki 
eligazodhat egyetemünk épületei, 
intézetei között 

Jónéhány gólyatársammal 
együtt különös érdeklődéssel ta-
nulmányoztuk a tájékoztató moz-
galmi élettel foglalkozó részét. 
Ennelj oka a Gólyaváróhoz mel-
lékelt, az újszegedi KlSZ-vezető-
képző táborba szóló meghívólevél 
vol t Mi, megbízott KlSZ-veze-
tőknek kiszemelt elsőéves hall-
gatók megkaptuk a KISZ KB 
1974. áprilisi határozatát, és az 
orvosegyetemi KISZ-szervezet 
idei akcióprogramtéziseit is. Se-
gítségükkel körvonalazódott előt-
tünk a reánk váró mozgalmi 
munka mibenléte. 

ÍÁS- k* SÍJJ-aJ A./kj\J iJuOij X káiJvv IjA J . 

A színvonalas szabad progra-
mok ellenére kissé fárasztó volt 
kifejezetten munkajellege miatt 
ez a tábor, azonban kétségtelen 
hasznosságát bizonyítja, hogy az-
óta már megtörténtek a feladat-
vállalások, nekünk gólyáknál: 
pedig különösen sokat jelentett 
az első lépések megtételéhez a 
tábor nyújtotta segítség. 

A táborban ismerkedtünk meg 
instruktorainkkal is, akik az első 
perctől kezdve igyekeztek zökke-
nőmentesen átjuttatni bennünket 
a kezdeti nehézségeken, egyrészt 
elvi irányítással, másrészt pedig 
a gyakorlati tapasztalatok átadá-
sával. Mindkettőre 6zük6égünk 
volt, szívesen fogadtuk. 

Azután elkezdődött a tanév, és 
mi váratlanul a legnagyobb 
nyüzsgésbe csöppentünk bele. 
Megtartottuk az évfolyamgyűlést, 
utána rögtön az alapszervi gyű-
lésekre került sor. Az első héten 
az Apáthy Kollégiumban egy vic-
ces vetélkedő zajlott le, melyre 
egyénileg és csoportosan is lehe-
tett nevezni. Mindenki sajá t la-
kóhelyét mutatta be, vers, párbe-
széd, vagy egy-egy történet for-
májában, 6 a nagyközönségnek a 
feladata volt megfejteni, hogy ki 
honnan érkezett A gólya kollé-
gisták számára — szintén az 
Apáthyban — ismertették a kol-
légium rendjét, a lehetőségeket 
és feladatokat a kollégium kere-
tein belül, 

Túl vagyunk az első csoport-
gyűléseken, így a feladatvállalá-
sokon is.'' Ismerkedünk egymás-
sal, az egyetemmel, Szegeddel, s 
lassacskán belerázódunk ebbe az 
új, izgalmas, érdekes életbe. Jó 
volt érezni, hogy vártak bennün-
ket és törődtek velünk, s kissé 
csodálkozva hallgatjuk az „irigy-
kedő" felsőéveseket arról, hogy:' 
„Bezzeg a mi időnkben!" 

Természetesen nagyon jól tud-
juk, hogy az egyetemi polgárság 
kötelez bennünket, s mi igyek-
szünk is tudásunk gyarapítására, 
a választott élethivatásra való 
felkészülésre, e munkával és ta-
nulással bebizonyítani, valóban 
megérdemeltük, hogy felvettek 
az egyetemre. 

KOVÁCS ATTILA 

FÜRDŐZŐ TÜDŐS 

„Próbálkozzunk?! f f 

Valahogy úgy alakult a dolog, 
hogy egyedül maradtam, egyes-
egyedül, mint a Szegedi Egyetem 
orvosegyetemi hallgatói képvise-
lője. Ez losson egy éve tart már. 
Próbálkoztam tártakat keresni 
hirdetéssel, plakátokkal, üzene-
tekkel, de mindez kudarcba ful-
ladt. Ügy néz ki a dolog, hogy 
az orvostanhallgatókat nem ér-
dekli az újság, mindannyiunk új-
ságja a Szegedi Egyetem, Jó, azt 
még megértem, hogy nem jelent-
keznek tömegesen újságot imt, 
mert ez mégiem a mi profilunk, 
de nem ii nagyon olvassák. Hogy 
miért gondolom ezt? Mert példá-
ul az e tanévi ellő számot még 
egy héttel megjelenéie után is a 
KisZ-irodán láttam porosodni! 
Vagy ciak azért nem olvasták, 
mert nincs oki terjessze?! 

Természetesen a tanév beindu-
lásával ismét próbálkoztam egy-
két embert meghódítani az újság-
írás számára, ami a kezdeti ne-
hézsének után talán sikerülni 
f<~g. Én legalábbis reménykedem. 
A tanév eltő napjaiban az egye-
temi KISZ minden munkacso-
portja problémákkal küzd. Pél-
dául nincs elég plakátkitxM. Az 
Universita* nem tudott megje-
lenni az eltő héten, mert nem 
futottak be információk, a máso-
dik héten pedig nvomdai prob-
léinák m i a t t . . . S közben orvos-

tanhallgatóinktól utcai, óraközi 
szünetekbeli beszélgetéseken az 
új vállalási rendszerrel kapcsola-
tosan olyan megjegyzéseket hal-
lok, hogy: „Rettenetes ez az új 
vállalási rendszer, ismét csak 
azok húznak belőle hasznot, akik 
közel ¡vannak a tűzhöz, mert egy 
egyszerű, szimpla KISZ-tag mit 
tud vállalni? Miben tudna aktiv 
lenni?" „Az egész csak arra lesz 
jó, hogy egy pár tucat embert, 
mert nem teljesítette az elvárá-
sokat, kitegyenek a KISZ-ből." 

Ugyanekkor nincs, aki terjesz-
sze az újságot, nincs aki cikket 
írjon, és a különféle munkacso-
portokban alig néhány ember 
dolgozik. Van munkalehetőiég! 
Csak nyitott izemmel kellene 
járni, és nagyobb aktivitással 
hozzáállni az új dolgokhoz. 

Az újság vedig önmagunknak 
és önmagunkról szól, szomorú, 
hogu több mint ezer hallgató 
közül mégsem, vagy alia akad, 
akit érdekelne a Szegedi Eavetem 
adta lehetőség. Ez a munka: az 
irát. vaav információ adással, té-
majavstntnkkal, aktiv részvétel 
a mrk»sttősig munkáidban és 
hnrtálántl az anitániAt-nrovaaan-
da tnw'fci minimális telieiitésé-
h ez. SSt. nem akarok senkit 
awinniimánra e»<ihítani. a cikk-
íróiért még honorárium is iár, 

— FRANKL — 

Donizetti: Don Pasquale 
A színház operatársulatának 

évadnyitó premierje Gaetano 
Donizetti: Don Pasquale című 
vígoperájának bemutatásával 
kitűnően sikerült. A hosszú per-
cekig zúgó vastapsban megnyil-
vánuló elismerést méltán érde-
melte ki a produkció. Igaz, Do-
nizettinek ez az operája dallam-
gazdagságával, felszabadult ko-
médiázásra módot adó, kacagta-

tó történeti vázával eleve magá-
ban hordozza a közönségsikert. 
A szegedi társulat a zsugori 
öregember „hősszerelmes lóvá 
tétele" történetének vérbő hu-
morral, a szemlélőket első perc . 
tői az utolsóig cinkostárssá ava t . 
va fogva tartó interpretálásával 
minden lehetőségét kihasználta 

ennek. Kertész Gyula rendező 
elképzelése — hogy egyetlen 
alapdíszletben jelölt színhelyek-
kel a commedia deli' arte-ra jel-
lemző rögtönzések hatását keltő 
operabufíot játszanak öntevé-
keny egyéniségű szereplőkkel — 
maradéktalanul megvalósult. Az 
előadás valamennyi közreműkö-
dője élni tudott e lehetőségekkel 
úgy, hogy együttesen kiemelke. 
dőt nyújtsanak, s ezzel felejthe-
tetlenül emlékezetessé tegyék 
ezt a produkciót 

Az énekesek egyéniségének ki-
bontakoztatására nagyban építő, 
kiapadhatatlannak tűnő humorú, 
ötletgazdag rendezői koncepció 
teljes összhangban van a zené-
vel, kiaknázza annak minden le-
hetőségét Kitűnő segítőtársra 
lelt ehhez Kertész Gyula SZÓ. 
latsy István karmesterben, aki a 
végig erős koncentrációt igénylő 
zenei fegyelmet példásan bizto-
sította, a legkisebb rezdülésekre 
is figyelve teremtett összhangot 
a zene áradása és a pergő szín-
padi játék között. Sándor Lajos 
jól sikerült díszletében otthono. 
san mozogva a négy főszereplő 
szinte egymást doppingolva ki-
emelkedő énekesi- színészi te l je , 
sítményt nyújtott. 

Don Pasquale f iguráját Sin kő 
György túlzásoktól mentesen 
alakította nevetségesen szánan-
dóvá. A Malatesta doktort meg-
személyesítő Gyimesi Kálmán. 

nal remek kettőst alkotva az 
előadásnak úgy voltak igazi 
mozgatórugói, hogy a pillanat 
szülte rögtönzésnek ható színész) 
játékok közben is mindvégig 
könnyed biztonsággal énekelték 
a helyenként bravúros teljesít-
ményt kívánó áriákat is. Berdaí 
Valéria Norino szerepében a kez-
deti elfogódottság után szép 
szopránjának csillogását szintén 
remek színészi alakítással pára . 
sítva méltó társukká vált, hason, 
lóan az Ernestö szerepét meg. 
formáló Réti Csabához. A« elő-
adáson — ahol tetszést aratott a 
Makláry László által betanított 
kórus, kisebb szerepében Halmi 
László, s a komédiát jól szolgáló 
Bata Ibolya tervezte jelmezek la 
— Sinkó György. Gyimesi Kál-
mán, Berdál Valéria és Réti Csa. 
ba tudása maximumát nyújtva 
magával ragadta a közönséget, 
teljes sikert a ra to t t 

Az énekesi és színészi képessé-
geket együttesen próbára tevő 
Donizetti opera szegedi bemuta-
tása azonban nemcsak egyszeri 
élményt nyújt a közönségnek, 
mert az előadásokon változik a 
szereposztás. Don Pasquale sze-
repében láthatjuk Gregor Józse-
fet, Malatestát alakítja Vágkelyi 
Gábor és Poór Péter, Ernestót 
Varga Róbert, Norlnát pedig 
Fekete Mária és Ztodon Andrea. 

SZ. ML 

Klubprogramok .J íz éve pár t t i tkár 
JATE KISZ-klub 

sr* - • 

Október 9. 20 óra: „Külpoli-
tika" című sorozat: Románia ma. 
Előadó: Antal . János, a BME 
kulturális titkára. 

Október 10. 20 óra: „Csak az 
ifjúság lehet o lyan . , . " Kürti 
Papp László előadóestje. 

Október 11. 20 óra: Jazz kon-
cer t Közreműködnek VÁGI-ék. 

Október 14. 20 óra „Szeged 
f e lő l . . . " A JATE énekkarának 
Bárdos Lajos emlékműsora. Ven-
dég: Bálint Sándor. 

Október 16. 20 óra: Eszmék 
áramlása, információk áramlása. 
Előadó: dr. Szecskő Tamás, a 
Tömegkommunikációs Kutató 
Intézet igazgatója. 

Október 21. 19 óra: A JATE 
néptánccsoportjának nyilvános 
próbája. 

Október 23. 20 óra: Maszk nél-
kül. Dölle Zsolt pantomln estje. 

Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola Tamási Áron klubja 

Október U. 20 órától a főis-
kola gólyabálja 

Október 14. 20 óra: Zenei be-
mutató — Indiai zene és tea. 

Október 16. 20 óra: Fórum. 
KISZ-vezetők találkozója az el-
sőévesekkel. 

Október 17. 19 óra: Műhely. 
Előadó: dr. Kulin György csilla-
gász. 

Október 18. 19 óra: Te játsszol, 
mi Játszunk. Játékos vetélkedő. 

Október 21. 20 óra: Zenei be-
mutató — Pink Floyd: Uma-gu-
ma. 

Október 23. 19 óra: Ballada 
est. Közreműködnek a főiskola 
hallgatói. 

Október 23. 19 óra: Műhely. A 
színdinamika néhány korszerű 
kérdése. Előadó: Cs. Pata j Mi-
hály. 

A SZOTE KISZ-izervezetének 
kulturális programjából 

Október 8. 20 óra: Bitskey Ti-
bor előadó estje. (Apáthy kollé-
gium). 

Október 10. 20 óra: Folk est. 
Fellép a Szurdl együttes. (Klub) 

Október 17. 20 óra: Filmeszté-
tikái előadás az olasz filmművé-
szetről. Előadó: Karácsonyi Pé-
ter. (klub) 

Október 18. 19 órától: a ne-
gyedéves orvostanhallgatók zárt-
körű estje, (klub) 

Október 21. 20 óra: Básti La-
jos előadóestje (Apáthy kollégi-
um). 

Abban az iskolában 13 perce-
sek a szünetek. No, nem azért 
kopogtattunk a Ságvári Endre 
Gyakorló Általános Iskola Árpád 
téri „anyaépülete" tanári szobá-
jának aj taján, hogy a plusz S 
percek jogosultsága felől érdek-
lődjünk, hanem, hogy szót vált-
sunk dr. Nagy Pálnéval, az Is-
kola pártalapszervezetének titká-
rával, aki 1964< októbere óta lát-
ja el felelősségteljes tisztét, s az 
eltelt idő alatt háromszor is bi-
zalmat szavaztak számára vá-
lasztól. 

Együtt a kollégákkal 
Bemutatkozás után az iskola 

patikatisztaságú orvosi rendelőjé-
be invitált. Beszélgetésünk ele-
jén elvtársait, kollegáit dicsérte, 
akik mindig mindenben támogat-
ták. 

— Közvetlen segítőtársaimnak 
— dr. Makk Ferencni, agitációs-
propaganda felelősnek és dr. Né-
meth Kálmánné szervező titkár-
nak — nagyon sokat köszönhe-
tek, nagyszerűen megértjük egy-
mást, miként az állami vezetés-
sel is optimális a kapcsolatunk. 
18 fős alapszervezetünk vala-
mennyi tagja példamutató mun-
kát végez. Erőfeszítéseinket a 
pártonkívüllek is támogatják. Se-
gítik a párthatározatok végrehaj-
tásét. s közülük többen rendsze-
res látogatói a szabad pártnapok-
nak, s az egyetemi rendezvények-
nek. Így azután nem csoda: alap-
szervezetünkben sikerült élő, ele-
ven pártéletet kialakítani. 

Dr. Nagy Pdlni tehát hosszú 
idő óta élvezi választól, elvtársai 
bizalmát. De vajon hogyan sike-
rült kiérdemelnie ezt? 

Szeptemberben kezdte 20. mun-
kaévét, és hogy a kerek számok-
nál maradjunk, 15 esztendeje te-
vékenykedik szakvezetői munka-
körben és ugyanannyi ideje tagja 
a pártnak. A szegedi —- akkor még 
— Pedagógiai Főiskolán végezte 
tanulmányait, ahol 1956 nyarán 
szerzett diplomát. Gyakorló évét 
szűkebb pátriájában, a Jászság-
ban, Jászdózsán töltötte. A jász-
ladányi születésű pedagógus egy 
rövid Időre tehát hazatért, ahol 
elmondása szerint elsősorban a 
hivatásának élt, de alanosan ki-
vette a részét a társadalmi mun-
kából — már abban az idahen Is, 
Aztán Ismét Szegedre került, 
1958 augusztusától három éven 
k e w t ü l a Dózsa Gvörev Általá-
nos Iskola tanulóit oktatta a ma-
tematika és a kémia tudományá-
ra. Kétszeresen nehéz időszak 
volt ez számára. Nemcsak neda-
sógusi. hanem anvai teendőinek 
is eleget kellett tennie. Az ak-

kori újszülött, a Ságvári Endre 
gyakorló gimnázium végzőseként 
ma már az érettségire készül, 
miként a 16 esztendős leánya is 
egyre többet gondol a gimnázium' 
utáni évekre. A férj , dr. Nagy 
Pál, a Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola Kémia Tanszékének ve-
zetője, szintén pártmunkás. 

Személyes példamutatás 
— Az elmúlt hónapokban is-

mételten szó volt arról, hogy egy 
belvárosi iskola igazgatói teendő-
it fogom ellátni a jövőben. Itt 
maradtam! Ügy érzem, megbe-
csülnek munkatársaim és tanít-
ványaim. Szeretek tanítani. Az 
imént a megbecsülésről beszél-
tem. Nos, április 4-én megkap-
tam a 15 éves törzsgárda jel-
vényt, június első szombatján. 
Pedagógus napon pedig „Kiváló 
Tanár" kitüntetésbon részesül-
tem. Kell ezeknél több elismerés? 

— Szakvezető tanárként az ú j 
pedagógus generáció oktatásából 
is kiveszi részét Tud-o valamit 
alakítani a már pályájuk kezde-
tén álló hallgató-pedagógusokon? 

— Elsősorban emberileg Igyek-
szem formálni őket Hangsúlyo-
zom a személyes példamutatás 
fontosságát Szakmai baki előfor-
dulhat, do az emberi hozzáállás 
mindenkor fontos. 

— A csengő új ra felberregett. 
Ezúttal nem a „hosszú szünet", 
hanem a tanítási óra végét jelez-
te. Miközben a tanári szobába ki-
sértem, aa utóbbi négy esztendős 
ciklusban végzett munkáról ér-
deklődtem. 

— A fő feladatot az Ifjúság-
politikai és a> oktatáspolitikai 
határozatok végrehajtása jelen-
tette. Az állami vezetéssel és a 
szakszervezettel karöltve, úgy ér-
zem, mindent elkövettünk. A 
megbízatásom lassan lejár. El-
képzelhető, hogy januárban már 
utódomat keresi fel, bemutatás-
ügyben — mondta, s kedvesen 
elbúcsúzott. 

— Fiatalos lendület, bátor szó-
kimondás, pontos problémalátás 
és a végrehajtáshoz vezető út he-
lyes kijelölése. Ezek mozgalmi 
munkájának Jellemzői. Társaság-
ban pedig kellemes, hangulatos 
ember. Jó kollega — mondotta 
interjúalanyomról Hudi Antalné, 
az iskola magyar-történelem sza-
kos tanárnője. 

E rövidke jellemzés is azt bi-
zonyítja; a párttitkár élvezi kör-
nyezete bizalmát, s elképzelhető, 
hogy találkozunk még egy má-
sik. nagvobb kerek számú jubi-
leum okán — joaán egyete-
münknek e kiemelkedő mun-
kát végző párttagjával. 

THÉKES ISTVÁN 
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igények—lehetőségek Testvér la piáink humorából 
A József Attila Tudomány- következő kérdésünket: I # A József Attila Tudomány, 

tegyetem testnevelési tanszékének 
vezetői teendőit 1974. szeptember 
Utől Kovács Icán látja eL • 

Az Ady téri sportpálya öltöző, 
gének folyosójáról meredek lép-
cső vezet a tanszékvezető felira-
tú ajtóhoz. A fekete bőrfotelok-
ban egymással szemben helyez-
kedtünk eL A beszélgetés — ké-
nyelmes elhelyezkedés után — 
kényelmetlen kérdéssel indult: 

— A 2000 főnyi hallgatóság 
sportolási igényét milyen módon 
igyekszik kielégíteni a tanszék? 

— Őszintén megmondom, mi-
nimális lehetőségeink miatt nem 
győzzük keretek közé szorítani a 
hallgatóság igényét. A pályák 
túlterhelése 100 százalékos. Reg-
geltől estig pattog a labda, puf-
ian a súlyzó, úgyhogy a kar-
bantartásra, az öltözők takarítá-
sára úgyszólván nem is marad 
idő. A túlasúfoltság érzékelteté-
sére: az igénybevevők között 
szerepel többek között az általá-
nos iskola, a gimnázium, a Ju -
hár- Gyula Tanárképző Főiskola 
labdarúgó-csapata, a szakszerve-
ze t a nőbizottság, a közeli kollé-
giumok diákjai, a tudomány-
egyetem férfi és női kézilabda-
csapata. Ilyen körülmények kö-
aőt; nem lehet mindenki meg-
elégedésére cselekedni. A pilla-
natnyi helyzet: az évfolyamok 
heti egy alkalommal vehetik 
Mrt okukba a sportpályát. 

— Hogyan próbál enyhíteni a 
torr. jgsport gondján a SZEOL? 
y — Á SZF.OL, a város, a me-
gye sportját reprezentálja or-
szág-világ előtt. Helyzetéből adó-
dóa.i nem lehet feladata a tö-
metek foglalkoztatása. Mindösz-
sze 30—lo hallgatónk sportol a 
kiül. különböző szakosztályaiban. 

— Megoldás? 
— önál ló sportegyesület létre-

hozása. Mivel a tudományegye-
tem másfél kara kimondottan 
oktatási i jellegű intézmény, s 
mini ilyen kapcsolódik a főisko-
lához, kínálja magát a lehetőség: 
egy egységes egyetemi-főiskolai 
spo; kö r életrehívása. 

— Hogyan képzeli el az egye-
tem sportkör és a SZEOL kapL 
esol.tát? 

— Gondolom, szakosztályaink 
jól szolgálnák a SZEOL minő-
ségi sportját is, de elsődleges cé-
lunk természetesen egyetemistá-
ink fakultatív sportolási igénye-
inek kielégítése lenne. 

Beszélgetésünket időről időre 
megzavarták. III. évos orvostan-
hallgatók index aláírás ügyében 
keresték fel a tanszékvezetőt, 
mások a súlyemelő szoba igény-
bevételét kérelmezték, két kol-
légiumi diák pedig társai óhaját 
tolmácsolta, a több testmozgás 
engedélyezése ügyében. Interjú-
alanyom alá í r t engedélyt adott, 
órarendjében rögzítette a szerve-
te t t sportesemény időpontját E 
rövid közjátékok fogalmazták 

következő kérdésünket: 
— Tudomásunkra jutott aTna 

hallgatói panasz, miszerint csak 
meghatározott időpontban, az év-
folyamok sportfclelőseivel való 
előzetes megbeszélés alapján le-
het sportolni az Ady téren. Mi 
igaz ebből? 

— Véget vetettem annak az 
áldatlan állapotnak, amikor jöt-
tek-mentek az emberek és bol-
dog-boldogtalan igénybe vehette 
a létesítményeket. Első intézke-
désem az volt, hogy közel tíz 
kispályás futbali-csapatot — Me-
gyei Bíróság, Öőrösök, Tervezők 
stb. — kitiltottam a pályáról. 
Természetesen mindez a hallga-
tók érdekében történt, miként az 
6 lehetőségeiket javítja az ú j há-
zirend is: ezentúl meghatározott, 
előre kijelölt időpontokban hó-
dolhatnak kedvenc sportjuknak. 
További ésszerű megszorítás, 
hogy szombat 14 órától hétfő 
reggel 7 óráig csupán szervezett 
formában — például bajnoki 
mérkőzésekre — lehet igénybe-
venni a pályát Az utóbbi mon-
datomban kételkedőknek adresz-
szálva; sérülés esetén a tanszék-
vezetőt ítéli kártérítésre a bíró-
ság. 

— A jelen lehetőségein Ta-
ván-e változtatni a közeljövő-
ben? 

— Még az ősszel elkészül a 
kézilabda pálya bitumenborítása 
és világító berendezése. Tervbe 
van véve a súlyemelő szoba 
rendbehozatala, ú j kondicionáló 
szerekkel való ellátása is. Hang-
súlyozni szeretném, hogy a hall-
gatók is kivehetik részüket á kö-
rülmények javításából! Ezekben 
a hetekben a KISZ-gyűléseken 
munkavállalásokat lesznek a ta-
gok. Az Ady téren is szükség 
van munkáskezekre. 

— Hogyan tud eleget tenni a 
tanszék a modern egyetemi test-
nevelés követelményeinek? 

— Az egyetemi testnevelés 
alapkoncepciója, ha úgy tetszik 
négy jellemzője a következő: le-
gyen általános, szakosított, illet-
ve fakultatív testnevelés és min-, 
denki tudjon úszni. A megváló-" 
sításhoz 8 munkatársra van 
szükségem. Ilyen létszám mellett 
realizálható az az elképzelés, 
miszerint a testnevelő heti 12 
órában oktatva legyen sportága 
egyetemen belüli vezetője, illetve 
irányítása mellett fakultatív 
csapat képviselje színeinket a 
városi bajnokságban. 

— Mint kiváló úszószakember, 
bizonyára szívügyének tekinti az 
úszásoktatást. Van-e határozott 
terv e fogyatékosság felszámolá-
sára? 

— Az az elképzelésünk, hogy 
minden hallgatónak egy-egy ok-
tatási félévben kötelezővé tesz-
szük az uszodába járást. Egye-
temistáink 30 százaléka ugyanis 
nem tud úszni. Ezen pedig minél 
előbb változtatnunk kell! 

THEKES ISTVÁN 

P á l y a a v a t á s 

Október 10-én, délután kerül sor 
a Szegedi Orvostudományi Egye-
tem sportpályájának avató ün-
nepségére. Dr. Berencsi György 
oktatási rektorhelyettes, tanszék-
vezető egyetemi tanár megnyitó 
szavai után több izgalmas mér-
kőzés szemtanúi lehetnek majd 
az érdeklődők. A SZOTE—Fia-
tal dolgozók kispályás labdarú-
gó-mérkőzésen valamint a SZO-
TE— JATE férfi kézi- és a SZO-
TE— JATE nőt kosárlabda talál-
kozón várhatóan a sportágak 
szépségeiből is ízelítőt kapnak a 
nézők. Mérkőzésekkel egyidőben 
teniszbemutatókra is sor kerül. 

A vasúti töltés mögötti terü-
leten épitéW létesítmény várha-
tóan a Szegedi Orvostudományi 
Egyetem sportéletének fő köz-
pontja lesz, ahol a dolgozók és 
hallgatók százai találnak majd 
játékszerű kikapcsolódást. Az öt 
kataszteri hold területen három 
teniszpálya, salak06 és bitumenes 
kézilabda pálya, kosárlabda és 
100X50 méteres labdarúgó pálya 

m aoor totó «agyúkat. A 

létesítmény építése 1972. szep-
temberében kezdődött és a hall-
gatók jelentős társadalmi mun-
kája révén mindössze 24 hónap 
elteltével már sor kerülhet az 
átadásra. , 

Ez év januárjában Pécsett 
rendezték meg az I. Országos 
Felsőoktatási Testi Nevelési Kon-
ferenciát E tanácskozáson hoz-
ták nyilvánosságra a következő 
szomorú adatot: „Országunkban 
csak minden 1170-ik nappali ta-
gozatos hallgatóra jut egy torna-
terem és minden 680-ik hallgató 
használhat egy szabadtéri sport-
pályát". Az adatokból látható, 
hogy a felsőoktatási intézmények 
hallgatói a legjobb szervezés 
mellett is ritkán juthatnak sport-
pályára. Az ú j létesítmény épí-
tését ezért is fogadtuk kétszeres 
örömmel, hiszen átadásával sok 
hallgató jut majd lehetőséghez. 
Hangsúlyozzuk a lehetőség szót; 
hi6zen ezt ki is kell majd hasz-
nálniuk a hallgatóknak, hogy a 
páfraépítéü e te t je eéljáét 

A tábor elméleti 
anyagából 

— Mi lesz a Trabantbői, ha 
nekimegy a falnak? 

— Porche. 

— Hány hét a világ? 
— A mostanival is kevesebb. 

—'Mit jelent a katonaing 'di-
ján az MN betű jelzés? 

— Munkanélküli. 

Antipatikus: 
— Rang a haditengerészetnél, 
— Egy bizonyos betegségben 

szenvedő ember, 
— A gyógyszerész konkttrren. 

Univerzitást 
— Trikóembléma, 
r— Albán paradicsom konzerv, 
— Szovjet sajtóügynökség 

o 
Menza: 
— Gasztronómiai junta, 
— A spanyol csizma Ttépiee 

változata, 
— A Foo szakosított szerve. 

• 
Tampon: 
— Szűknyakú potecfcofckos 

rendszeresített dugó, 
— Népi fafaragás, 
— A tüdőárok orvosi neve. 

(AZ UJWVERSITAS-BOM 

Szövegek — 
definíciók 

Ijesztéa 
— Na, gyorsan jöjjön ki vala-

ki a táblához! Mert ha én csiná-
lom meg a példát, maguk abból 
semmit sem értenek! — mondta 
a szeminárium vezető. 

,,A kocka el van vetve!" — ka. 
zölte a szakrajz tanár és egy ha-
sábot tett az asztalra. 

— Mondj LCrincze Lajoson kí-
vül egy nyelvőrtt 

— Lídia mamája. 

•( J.i • S/,r \' v ^yv y /> 
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ÖSZI HANGULAT 

— Nézd! Az Egy asszony élete 
című könyvet olvassa, KISZ-
gyülésen! 

— Miért, tálán az Unalmat oL 
itassa? Azt is Moratria írta. 

Párbeszéd egy I. 'fokozatos át. 
lamvizsgáról: 

Tanár: — A vízgőz tenziójának 
értékeit honnan tudja megadni'! 

Szigorló: — Táblázatból. 
Tanár: — Azt hol találja meg? 
Szigorló: — A szobámban. 

' • 

,,Ezekkél » gázreakciókkal 
mindig baj van; vagy robban-
nak, vagy nem csinálnak sem. 
mttr 

• ' 

„Az előbbiek illvsztrúlásara és 
az önök untatására most fel fo-
gok írni egy pár adatot." 

Az A és B vektor skalárszor-
zatának problémáját tárgyalják a 
matematika szemináriumon. Vá-
ratlanul érte a téma a magyará-
zót és az adott pillanatban fo-
galmazott definíciójával világos-
sá tette a még fehér foltokat: 

A:B— a komponensek izé jé. 
•oel. 

Két perccel később ugyanezen 
két vektor összeadásán rágódik 
egy delikvens. Az előzőekben 
hallott definíció szakkifejezésé-
vel pofonegyszerűvé vált az 
egész megoldás. 

— A vektorokat paralelogram-
ma szerűen összeizéljük — Hang-
zott a katonás válasz. 

• 

Definíciót 
— Ami sok, az sok! — ha*, 

sogta a matek szeminárium ve-
zetője, amikor megint tizen hi. 
ányoztak. 

Az elsős építészhallgatók betű. 
írás-gyakorlatának beadványa-
iból: 

„A kerek hasú kutya nem mm. 
dig jóllakottat takar", 

„A jobb kéz a bal kéznek Ic<Hk 
társa." 

„Akármilyen nagy a ló, mégis 
legnagyobbat a mi Bodri kutyánk 
tud ugatni. A lónak azonban ke. 
vés az esze, pedig iszonyúan nagy 
PARIPA." 

,yA mi csőszünk olyan, mint i 
pentaton. ötfogú." 

'„Ebéd után jólesik a szlvarka, 
jobban esik a haránt terpeszáí. 
lás, de legjobban az eső esik." 

^Aki korpa közé keveredik, 
előbb-utóbb összefut néhány 
disznóval." 

Mit csinálnál, ha a szobatár-
sad kürtművész lenne? 

— Vákuumot (a szobában). 
— Citromot nyalnék. 
— Nem csinálná sokáig. Addig 

meg csak binm szorítani a tor-
kát. 

—• Laposra verném a kürtöt • 
Szobatársammal. 

— Megtanulnék süket ni. 
— Rászerelném a bal szomszé-

dom falára. 
— Megtanulnék harsonázni. 
— Az is valami, az enyémnek 

sztereo rádiója van. 
(AZ ÉGYETEMONK-BÖL) 

Most jelent meg: L. Borgia: 
Száz turmixrecept; B. Napoleon: 
Oroszország; J. Caesar: A kocka-
játék elmélete; R. Crusoe: Tö-
meg és elidegenedés; Kovács Ka-
talin: Az időjárás szabályozása 
néhány kérdéséről; Mózes prófc 
A pustai szónoklás módszertana; 
Mademoiselle Pax: „Akit ma 
megölhetsz, ne halaszd holnap-
ra". 

(A JÖVÖ MÉRNÖKE-BÖL) 

Gondolatok a mellényzsebből 
Zalán Tibor: 
FEGYELEM 
En a gondolatom eltakarom. 
Tehát hülye vagyok — ha 

akarom. 
A SZÉL BÁNATA 
Mivégre az élet 

ha belőlem 
csak szél lehet? 
A „KÖLTŐTÁRSAKROL"? 
Buták, -enyhék, inokosak, 
aki meg nálam okosabb, 
az nem ír verset! 

A SENKIHÁZI 
Gondjait levette 
vállamra letette 
kajámat megette 
szeretőm szerette 
aztán egy számlát áthozott 
kétszer pofonvert 
átkozott és távozott a kárhozott 
de legyen átkozott 
KÜLDÖNC 
Levelet hozoti 
sápadozott 
és rátaposott. 
REND 
Nálam a rend minae 
mióta anyám leverte 
a nagymozsarat a poleró 
és pont a fejemre, , 
úgy hogy azt beverte 
&> abban beverte a oüskábti\ 

DOBÓ KIÁLTVÁNYA 
Bagatell. 
Csak néhány 
fejetlen 
agg aga ketl — 
és egy döglött szultán. 
ÖREG KISBÍRÓ 
Kitűz, s betűz. 

Székely Csaba: 
ARS POETICA 
Igazmondó, műves éne<c 
tesz jót szívnek, művesének. 
A sivár dalt hogy álljam épen? 
Nem bírja a májam, lépem. 
MONDÖKA 
Kék tó, iktató 
Iktatóban tinta 
Tinta volna Matyika 
Ügy is kiborulna. 

MAGYARNÖTA 
Gömbölyödik kerekedik az este 
Mesebeli gömböc eped repesve 
Mesebeli kerek este gömbölyded 
Egész éjjel a vörösbort hörpöiUed 
2. 
Gömbölyödik kerekedik a hordó 
íostan sajnos ahhoz vagy te 

hasonló 
Kerek este kerek hordó kis 

gömböc 
babám éezkhi ne 

tealaQtm 

Kerek este kerek hordó fafogaa 
Engem bábám ripityom ne 

csalogass 
Nem leszek én teéretted öngyilkos 
Áldjon Isten Aláírás Kis Vilmos 

SZEGEDI 

e m 
A József Attila Tudományegyetem, a 
Szegedi Orvostudományi Egyetem és 
a Juhász Gyula Tanárképző Főiskola 

MSZMP Bizottságainak lapja. 
Megjelenik: havonta kétszer. 

Felelős szerkesztő: 
Dr. Szabó Magdolna 

Kiadja a Csongrád megyei Lapkiadó 
Vállalat. Szeged. Magyar Tanácsköz-

társaság útja is. 
Postacím: 6740 Szeged 

Telefon: 13-500. Telex: 82-282 

FefelAs kiadó: Kovács László igazgató 

Szerkesztőség: 6720 szeged. 
Dugonics tér 12. Telefon; 15-198. 

A lapot nyomja: 
a Szegedi Nyomda. 6720 Szeged 

Dajcsy-Zsilinszky E. u. 28. 

A lapot 
£» Satéamények pártbizottságé? 

(erjesztik. 
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